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цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.47934   

-1.12% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.32210  

     +1.13%
Българска народна банка

Sofix: 374.72

    +0.90%
Българска фондова борса

BG40: 105.17

-0.13%
Българска фондова борса

Стабилизирането на цената 
на нефта и ръстът на еврото 
ще се отразят на цената, 
каза Ангел Семерджиев

Новини ▶ 6 
Природният газ  
ще поевтинее с 15% 
през октомври

Стратегията за развитие 
на кабелния оператор 
предвижда растеж, свързан 
с нови придобивания, каза 
главният изпълнителен 
директор на blizoo Ищван 
Полони

В момента проблем 
номер 1 за банките са 
фирмите, които имат 
финансови проблеми, 
каза Емил Вучков, 
директор „Продуктова 
и пазарна политика”  
 в МКБ Юнионбанк

Компании ▶ 9
blizoo купи  
втори LAN оператор 
за два месеца

Интервю ▶ 15
Лихвите по 
кредитите са на 
нивата от 2005 г.

Новини ▶ 3
„Всичко коз”  
и „Килърите” 
катастрофираха  
в съда 
Решението на съда да 
освободи почти всички 
от  задържаните отново 
предизвика остро 
изказване на Цветан 
Цветанов срещу съдебната 
система 

Компании ▶ 9
Активите на 
взаимните фондове 
ускориха ръста
Колективните 
инвестиционни схеми 
управляват общо 389.8 
млн. лв. Пазарният 
дял на десетте най-
големи управляващи 
дружества достигна 
79.34%

Новини ▶ 7

Раздор в новото 
ръководство на 
финансовия надзор

Председателят Стоян Мавродиев обвини 
заместничката си Димана Ранкова в самоинициатива
▶

Покажи ми 
твоите тайни

В стремежа си да увеличи приходите правителството ще    
осигури на НАП достъп до кредитните досиета на фирмите  ▶ 4-5
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Печеливш
джефри киндлер

Губещ
Владимир Воронин

Акциите на американския фармацевтичен гигант Pfizer Inc. 
скочиха с 4% след оповестяване на резултатите за второ-
то тримесечие. Печалбата на компанията е нараснала с 
9.5% след успешното придобиване за 68 млрд. USD на конку-
рентната Wyeth миналата година. Главният изпълнителен 
директор на Pfizer Джефри Киндлер отдава резултатите на 
балансираното портфолио на компанията.

Лидерът на молдовската комунистическа партия няма да 
може да се кандидатира за трети президентски мандат. 
Това постанови Конституционният съд на държавата, 
пресичайки опитите на левицата да си възвърне властта. 
Воронин заемаше поста в Кишинев от 2000 до 2009 г., кога-
то управлението на Молдова пое прозападната коалиция 
“Алианс за европейска интеграция”. 

Мнения

По темата “3000 
българи ще почиват 
в испания по програма 
за туризъм за възраст-
ни”. Защо има голяма 
разлика в обявената 
от Европейския съюз 
фиксирана цена и тази 
на туроператорите, 
при положение че е 
предвидена директна 
резервация? Резерва-
ционната система все 
още е затворена, а в 
България пакетите се 
продават още от май с 
разлика от 100 лв.

Христова

▶

pari.bg Топ 3

1 Без възможност 
да се пенсионираш 
по-рано с по-
ниска пенсия. 

Самоосигуряващите 
се няма да бъдат 
задължени да правят 
месечни вноски само 
върху 420 лв.

2 Безкрайно 
обвързване. 
Клаузите за 
автоматично 

продължаване на до-
говорите и високите 
неустойки на мобилни-
те оператори превръ-
щат потребителите 
в постоянни клиенти.

3 От 1 януари 
2011 г. стажът 
ще се увеличи 
с една година. 

През 2013 г. годините за 
пенсия вече ще са 37 за 
жените и 40 за мъже-
те, съобщи министъ-
рът на труда Тотю 
Младенов.

Двама се карат, а
капиталовият пазар губи
Известният български поет и 
художник Райко Алексиев дава 
едно от най-точните описания 
за народопсихологията ни: Един 
българин - българин, двама бълга-
ри - партия, трима - разцепление. 
Караниците за щяло и нещяло 
са се превърнали в национален 
спорт. 
Което се потвърждава и от си-
туацията във финансовия над-
зор. Преди да са минали и три 
седмици, откакто новите членове 
на Комисията за финансов надзор 
положиха клетва пред Народното 
събрание, председателят на КФН 
Стоян Мавродиев взе на мушка 
единия от заместниците си. И го 
охули публично. Поводът - “фи-
лософските размишления” на 
Димана Ранкова за мерки, които 
да събудят изпадналия почти в 
клинична смърт български капи-
талов пазар. Мавродиев определи 
предложените мерки като “лично 
мнение” на своята заместничка и 
набързо я сложи на мястото й. Ни-
що, че Ранкова взима отношение 
само по възложените й отговорно-
сти, които са свързани с надзора 

на инвестиционната дейност. И че 
опитва да си свърши работата.

Разваленият телефон в КФН се 
прояви твърде рано. Работата в 
един колективен орган на упра-
вление, регулиране или каквото и 
да било изисква разговори между 
съответните членове. Нали идеята 
е всички да работят като едно 
цяло в името на дадена цел или 
кауза. Ако в едно нормално функ-
циониращо човешко тяло лявата 
ръка не знае какво прави дясната, 
това си е болестно състояние. 
Май е твърде рано за болежки в 
новата КФН. 

Подобна беше и ситуацията в 
първите няколко седмици от 
управлението на кабинета “Бори-
сов”, когато министрите се прес-
качаха един през друг и говореха 
на посоки, без да са съгласували 
действията си с колегата, който 
също е част от изпълнението на 
задачата. 
Може би подобни практики са 
ГЕРБ-еров патент. Истината е 
простичка - споровете между чле-

новете на новото ръководство на 
финансовия надзор в самото начало 
на мандата няма да събудят фондо-
вата борса от дълбоката кома. 

Нормалната графика на дви-
жение на индексите по света е 
силно начупена, тази на Sofix е 
права линия, което в медицина-
та означава смърт. Раздорите в 
регулаторния орган не само че 
няма да помогнат за начупването 
на въпросната линия, а дори биха 
я изгладили още повече. А участ-
ниците на БФБ ще продължат 
да въздишат по ликвидността на 
Варшавската фондова борса, по 
възхода на съседни  пазари и ще 
мечтаят за връщане на чуждите 
инвеститори. 
Ако ги няма нормалната макро-
среда и регулаторна рамка, ще 
гледаме въпросните инвеститори 
през крив макарон. Явно излиза-
нето от омагьосания кръг трябва 
да стане и чрез иницииране на 
нови тактики било от самия 
пазар, било от участниците, било 
от регулатора. С караници обаче 
няма да стане.

коментар

РЕДАКциОнЕн ЕКиП
I зам. главен редактор
Георги АнДРЕЕВ - 4395825
gandreev@pari.bg
Зам. главен редактор  
Мария ВЕРОМиРОВА - 4395865 
mveromirova@pari.bg
Зам. главен редактор
иван БЕДРОВ - 4395438
ivan.bedrov@pari.bg
инВесТиТор
Мирослав иВАнОВ - 4395867
mivanov@pari.bg 

нАциОнАЛЕн БиЗнЕСВСЕКиДнЕВниК
www.parI.bg
уЛ. КняЗ БОРиС I №161
София 1202
e-mail: office@pari.bg   
информация: 4395800
издава
Бизнес Медиа Груп АД, 
част от Bonnier Business Press

иЗПълниТелен дирекТор и 
ГлаВен редакТор   
Лилия АПОСТОЛОВА  
4395802
lapostolova@pari.bg
Мениджър реклаМа 
Станислава АТАнАСОВА
 4395851  
satanasova@pari.bg
УПраВиТелен съВеТ
Лилия АПОСТОЛОВА
Ричард КЛЕГ
Стефан нЕДЕЛчЕВ

биЗнес
Мила КиСьОВА - 4395863 
mkisiova@pari.bg
жУрналисТи 
Биляна ВАчЕВА - 4395866 
bvacheva@pari.bg
Филипа РАДиОнОВА - 4395866 
philippa.radionova@pari.bg
Дарина чЕРКЕЗОВА- 4395877 
dcherkezova@pari.bg
Красимира янЕВА - 4395876 
kyaneva@pari.bg
иглика ФиЛиПОВА - 4395867
iphilipova@pari.bg

Атанас ХРиСТОВ - 4395818 

ahristov@pari.bg 

николета цВЕТКОВА - 4395876 

ncvetkova@pari.bg

Радослава ДиМиТРОВА - 4395823 

rdimitrova@pari.bg

Елина ПуЛчЕВА - 4395877 

epulcheva@pari.bg

Елена ПЕТКОВА - 4395857 

elena.petkova@pari.bg

Георги ГЕОРГиЕВ - 4395868 

ggeorgiev@pari.bg

фоТоредакТор 

Марина АнГЕЛОВА - 4395879

mangelova@pari.bg

докУМенТация - 4395884

реклаМа  -  4395872, 4395891  

факс  4395826

абонаМенТ и раЗПросТранение 

4395835, 43 95 836

счеТоВодсТВо - 4395815

ПечаТ: Печатница София ЕООД

ISSN 0861-5608

Вторник
3 август 2010, брой 145 (4956)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.49608  

-0.34%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.30730  

     +0.35%
Българска народна банка

Sofix: 371.37

    +0.37%
Българска фондова борса

BG40: 105.31 

-0.06%
Българска фондова борса

Слабо увеличение на 
БВП ще има едва в края на 
2010 г. , каза председателят 
на ЦИР Георги Прохаски

Новини ▶ 6
Икономиката 
се е свила с 1% 
в края на юни  

Новини  ▶ 7

Без лихвена амнистия 
за неплатени 
осигуровки

Гръцката "Актор", която 
ще строит Лот 3, вече е 
доставила необходимата 
техника за начало на 
строежа. Договорени са 
и инертните материали, 
които ще се използват

Правителството се опитва 
да промени някои части 
от вече договореното 
споразумение с Гърция, 
каза министърът на 
икономиката, енергетиката 
и туризма Трайчо Трайков

Печалбата на фондовата 
борса спадна с над 75% 
за първото полугодие 
на 2010 г. Възможно е, и 
тази година да излезем 
на загуба, каза Иван 
Такев, изпълнителен  
директор на БФБ

▶Христина Митрева, управител на НОИ

Новини▶ 7
Трайков предоговаря 
газовата връзка 
с Гърция  

Компании▶ 9
„Тракия“ ще е 
готова 2 месеца 
предсрочно

Обвързване 
без край

Клаузите за автоматично 
продължаване на договорите 
и високите неустойки 
превръщат потребителите 
в постоянни клиенти на 
телекомуникационните 
оператори  ▶ 4-5

Илюстрация: Вихър Ласков

Компании▶ 9
Оборотът на БФБ 
се върна 
8 години назад

Коментар▶ 2
Заблудата 
„постепенно” 
вдигане на стажа

атанас Христов 
ahristov@pari.bg

Споровете 
между чле-
новете на 
новото ръ-

ководство на фи-
нансовия надзор в 
самото начало на 
мандата няма да 
събудят фондовата 
борса от дълбоката 
кома
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Без коз

цитат

Находката край Созопол е 
много симпатична и при-

ятна. Но трябва да се изчакат 
резултатите от експертизите

Число на деня

61.5
млн. EUR е стойността на държавните ценни кни-

жа, продадени от Министерството на финансите в 
понеделник. Първоначално одобреният обем възлиза-
ше на 15 млн. EUR

▶

 Вежди рашидов, министър на културата

Ремонт по  
време на строеж

анализ

Часове след започването 
на изграждането на Лот 
3 от магистрала „Тракия” 
инж. Румен Йовчев, предсе-
дател на Браншова камара 
„Пътища”, заяви че част 
от Лот 1 на аутобана може 
да пропадне. Причината е 
образуване на коловози по 
трасето и ерозия на почвата 
около него. Застрашеният 
участък обхваща пътя от 
Пловдив през Чирпан до 
Стара Загора, който беше 
разделен на две части. 
Движението в участъка 
до Чирпан беше пуснато 
през юли 2006 г., а второто 
трасе до Стара Загора - през 
октомври 2007 г.

време за сметка на 
качество
„В интерес на по-бързото 
строителство и спазва-
нето на сроковете не се 
предприеха мерки срещу 
този проблем”, каза още 
Йовчев. По думите му по 
време на изграждането 
изпълнителят фирма 
„Трейс” е предупредил за 
подобни бъдещи пробле-
ми възложителя. но мерки 
за предотвратяването им 
не са били взети. Ако сега 
започне изграждането на 
допълнителни отводни-
телни канали, ще трябва 
да се вложат около 1 млн. 
лв. Отговорността трябва 
да бъде поета от възложи-
теля, защото този проблем 
идва от пропуск в техни-
ческите изисквания, които 
той изготвя.

С помощ от природата
Метеорологичните 

За преван-
тивните 

мерки срещу про-
падането на част 
от „Тракия” са 
нужни  
около 1 млн. лв.

николета цветкова, 
ncvetkova@pari.bg

 Заради недостатъчно доказателства Софийският апелативен съд освободи срещу парична гаранция три-
мата задържани при операция „Всичко коз” Венко кръстев (на снимката), Магдалена кръстева и Мариета 
китова 

▶

СниМка Марина ангелова

условия и натоварването 
на трасето са причините, 
които може да са довели 
до потъването. Тере-
нът, на който се строи 
цялата магистрала, е 
идентичен, като послед-
ната част е съставена 
основно от мочурища. 
Това означава, че след 
строителството на но-
вите лотове на аутобана 
всеки паднал дъжд ще 
увеличава възможността 
пътят да пропада. 
на ерозията изпълните-
лите могат да противо-
действат с озеленяване 
около трасето. Засажда-
нето на дървета допри-
нася за стабилизирането 
на изграденото. 

При преговорите 
за оскъпяването на 
магистрала „Люлин” от 
бюджета се извадиха 
средствата, предви-
дени за озеленителни 
дейности. Това може 
да означава, че и този 
аутобан ще има подобни 
проблеми при пускането 
си в експлоатация.

ако теренът наистина потъне, това ще наложи 
нови изкoпи и строителни дейности
▶

Операциите „Всичко коз” и  
„Килърите” катастрофираха в съда 
Решението на съда 
да освободи почти 
всички от  задържа-
ните отново предиз-
вика остро изказване 
на Цветан Цветанов 
срещу съдебната 
система 

Софийският апелативен съд 
(САС) освободи с мярка 
„подписка” четирима от об-
що пет задържани при опе-
рация „Килърите”. В ареста 
остава единствено Методи 
Иванов. на свобода излизат 
сумистът Петър Стоянов 
и Янко Попов-Туци, който 
според министър Цветан 
Цветанов е поръчител на 
убийството на Юри Галев. 
„няма достатъчно годни 
доказателства”, постанови 
съдът. Експертиза е пока-
зала, че срещу Галев не е 

стреляно точно с открития 
в дома на Методи Иванов 
автомат „Калашников”. Съ-
диите не са открили и мо-
тив за убийството на Галев. 
Иванов единствен остава в 
ареста, защото за втори път 
е обвинен в незаконно при-
тежаване на оръжие.

игра без коз
няколко часа по-рано съ-
щият съд освободи под 
парична гаранция и три-
мата задържани по време 
на специализираната поли-
цейска операция „Всичко 
коз”. Според съда обвине-
нието срещу тримата е „не-
прецизно и недостатъчно 
конкретно”. на 21 юли МВР 
съобщи за провеждането на 
операция „Всичко коз”, при 
която бяха арестувани вар-
ненският бизнесмен Венко 
Кръстев, дъщеря му Магда-
лена Кръстева и служителят 

на нАП в Русе Мариета 
Китова. Обвинението е за 
организирана престъпна 
група, пране на пари и да-
нъчни престъпления в осо-
бено големи размери - близо 
250 млн. лв. 

отново  
доказателствата
Позицията на съда е, че 
срещу служителя на нАП 
Мариета Китова няма ка-
тегорични доказателства. 
A останалите двама няма 
как да представляват орга-
низирана престъпна група 
(ОПГ). Според наказател-
ния кодекс ОПГ е „структу-
рирано трайно сдружение 
от три или повече лица”. 

Министърът на вътреш-
ните работи Цветан Цве-
танов реагира остро на 
решението на съда и го 
определи като „безотго-
ворно и обидно за всички”. 

„Предоставени бяха томове 
материали и доказателства. 
В автомобила на данъчната 
служителка, която е играла 
ролята и на счетоводителка, 
бяха открити собствено-
ръчно попълнени готови 
фактури на разследваните 
фирми”, обясни Цветанов 
пред информационната 
агенция „Фокус”. Според 
него „с подобно решение 
на съда не се дава шанс 
да се извърши качествено 
разследването”.

Старата песен
Вчерашните решения на 
съда станаха поредният по-
вод за напрежение между 
съдебната система и минис-
тър Цветанов. Магистратите 
твърдят, че МВР и прокура-
турата не събират качествени 
доказателства. Министърът 
каза: „Държавата е безсилна 
пред съдебната система”.СниМка Марина ангелова
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Данъчните да имат достъп 
до кредитните досиета на 
фирмите в България и за-
платите на работещите да 
се превеждат само по бан-
ков път. Тези законодател-
ни промени, предложени 
от НАП, ще бъдат приети 
на днешното заседание на 
правителството. По-къс-
но предстои те да бъдат 
одобрени и от парламента. 
Така тези мерки за пови-
шаване на събираемостта 
на приходите от данъци и 
осигуровки най-накрая ще 
получат зелена светлина. Те 
заедно с още много други 
бяха предложени още по 
времето, когато изпълните-
лен директор на НАП беше 
Мария Мургина.

Нищо ново 
под слънцето
През няколко години въпро-
сът за достъпа на данъчни-
те ревизори до кредитните 
досиета на компаниите е 
поставян на дневен ред. 
Идеята е на Българската 
стопанска камара. Рабо-

тодателската организация 
отдавна посочва тези слаби 
места в икономиката и най-
вече наличието на голям 
сив сектор. И вместо през 
последните години бизне-
сът да става все по-светъл 
и бял, кризата направи така, 
че сивото вече клони към 
черно.

 За никого обаче не е 
тайна, че значителна част 
от фирмите в България 
представят едни счетовод-
ни данни в Национална-
та агенция за приходите и 
други пред банките. Така 
при първите се представят 
занижени финансови ре-
зултати или дори нулеви 

Правителството ще осигури на 
НАП достъп до кредитните досиета 
на фирмите в стремеж да увеличи 
приходите

Биляна вачева
bvacheva@pari.bg

печалби, а пред търговски-
те банки се декларират се-
риозни обороти и печалби, 
за да получи фирмата “X” 
кредит за стотици хиляди 
или милиони левове.

Именно това е проблемът, 
който не е някаква новост 
през 2010 г., ами просто в 
момента данъчните постъ-
пления рязко падат и НАП 
се опитва по всички начини 
да повиши събираемостта.

Широко 
затворени очи
Основният проблем за 
данъчните е, че фирмите 
масово укриват обороти. 
Преди дни изпълнител-
ният директор на НАП 
Красимир Стефанов каза, 
че спешно е необходим 
достъп на данъчните до 
кредитните досиета в бан-
ките. По думите му масово 
в България по време на 
кредитния бум фирмите 
представяха в банките 
данни от т.нар. “черно” 
счетоводство, докато ин-

формацията, подадена в 
данъчните декларации, 
няма нищо общо с тази, 
дадена на банките. При-
ходната агенция е зася-
кла множество случаи на 
фирми с нулева печалба, 
на които безпроблемно 
са отпускани кредити за 
стотици хиляди евро. От 
години НАП настоява да 
има достъп до тези досие-
та не само на фирмите, но 
и на гражданите. Винаги 
реакцията на банките оба-
че е била една и съща - те 
са твърдо против и аргу-
ментът им е наличието на 
банкова тайна. Явно сега 
тази практика да деклари-
раш по-голям оборот или 
приходи пред банката и 
по-малка пред данъчните 
ще бъде пресечена.

Затова в четвъртък ви-
цепремиерът и финансов 
министър Симеон Дянков 
и изпълнителният директор 
на НАП Красимир Стефа-
нов ще се срещнат с ръко-
водството на Асоциацията 
на търговските банки, нау-

чи в. “Пари”. 
илюзии
Данъчните няма да намерят 
нищо в кредитното досие, 
което ще помогне в реви-
зията, каза за в. “Пари” 
банкер, пожелал аноним-
ност. Банките у нас работят 
с официалните отчети на 
фирмите и там няма данни, 
които да са изкривени. За да 
вземе една фирма кредит, тя 
трябва да е легализирала 
бизнеса си, уточни банке-
рът. Ние заеми на фирми 
с черно счетоводство не 
даваме, бяха категорични 
банкерите.

Друга причина банковите 
мениджъри да са твърдо 
против ровенето в кредит-
ните досиета както на фир-
мите, така и на гражданите 
е, че в тях има много повече 
информация, която на прак-
тика данъчните искат да 
получат безплатно. 

НАП е склонна в замяна 
на предоставените от бан-
ките данни да даде достъп 
до информационния й ма-
сив. Банкерите обаче са на 

мнение, че нямат ползва 
от данните на приходна-
та агенция, защото всяка 
банка има специални въ-
трешни отдели (по анализ 
на риска), които проучват 
кредитополучателите. И 
информацията, която НАП 
ще им предостави, няма да 
им е от полза.

вие на нас, 
а не ние на вас
Банкерите обобщиха, че 
НАП има измамни очаква-
ния за резултатите от достъ-
па до кредитните досиета. 
Те предложиха при данъчна 
ревизия, ако има съмнения 
за достоверността на от-
чета на дадена компания, 
ревизорите да го пратят на 
банката и тя да потвърди 
или отхвърли посочените 
финансови показатели. 

И докато банкерите и да-
нъчните спорят кой на кого 
трябва да дава информация, 
може да мине още една 
година, в която повече се 
е говорило, отколкото се е 
действало.
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Частните фирми масо-
во осигуряват служи-
телите си на минимал-
ни доходи

Освен че фирмите крият 
реалните си доходи, съ-
щите хитрини прилагат и 
физическите лица. Така, 
от една страна, компани-
ите не плащат данъци, от 
друга - декларират, че са 
наели служителите си на 
по-ниски трудови възна-
граждения, а по-голяма-
та част от заплатата им се 
плаща под масата. Това пък 
води до друг сериозен про-
блем - плащането на много 
по-малки осигуровки от 
реално полученото трудово 
възнаграждение. 

Затова и приходната ад-
министрацията предлага 
всички заплати вече да се 
плащат по банков път. Цел-
та е да се пресече прак-
тиката служителите да се 
осигуряват на минимал-
ни доходи, а да получават 
реално много по-високи 
заплати.

НАП предлага да се даде 
възможност за извършване 
на т.нар. ревизии по анало-
гия за осигурителни вноски. 
Например, ако в два хотела 
с еднаква категория, които 
се намират в съседство на 
Черноморието, рецепцио-
нистите получават 420 лв. в 
единия и 1300 лв. в другия 
за абсолютно идентична 
работа. Целта е данъчни-
те служебно да определят 
дължимите осигуровки на 
по-високата от двете бази.

Лимит на кеша
Друго предложение на при-
ходната агенция, което днес 
се очаква да получи зелена 
светлина на редовното за-
седание на Министерския 

Банките на практика 
узаконяват незаконни доходи

Около 6% от 
работещите 
у нас нямат 

сключен официален 
договор, показват 
данни на Центъра 
за изследване на 
демокрацията.  
Всеки 10-и работещ 
получава допълни-
телно, недекларира-
но възнаграждение, 
посочват от ЦИД

Предложението на 
НАП данъчните да 
имат достъп до кредит-

Много е рано да се 
коментират идеите 
на правителството за 
достъпа на данъчните 
до кредитните досиета. 
След като Министерски-
ят съвет вземе решение, 
предстои то да се гласува 
в парламента. Дотогава 
ще има задълбочена 
дискусия. Има много 
детайли, които трябва 
да се вземат предвид. 
От една страна, има 
банкова и търговска 
тайна. От друга - кли-
ентите ни трябва да са 
съгласни тази инфор-
мация, която по-
дават на нас, 
да може да 
бъде предос-
тавяна и на 
други лица, 
в случая на 
НАП. Ако 
предложе-
нията са 
разумни 
и са за 
доброто 

Клиентите трябва 
да се съгласят

ните досиета на фир-
мите всъщност е идея 
на стопанската камара. 
Преди години, когато 
изпълнителен директор 
на приходната агенция 
беше Мария Мургина, 
ние обяснихме, че много 
фирми, които деклари-
рат, че нямат доходи, 
теглят кредити. Така че 
всъщност това е наше 
предложение, което 
сега отново излиза на 

преден план.

Нееднократно 
сме заявява-
ли, че масово 
работниците се 
осигуряват на 
минимални 

доходи, а на 

Заплатите само по банков път

практика получават 
много по-високи до-
ходи. На тази база пък 
банките им отпускат 
и по-големи кредити. 
И накрая какво става 
- хем получаваш високи 
доходи и теглиш заеми, 
а в същото време криеш 
данъци и осигуров-
ки. Масово у нас по 
времето на имотния 
бум физическите лица 
декларираха високи 
доходи и взеха кредити 
за покупка на жилища.

Ние дори предложи-
хме още нещо - да има 
амнистия на закупените 
имоти. Ако например 
един човек е купил 
имот през последните 
10 години и данък не е 

внесъл, сега да 
плати 10 на 100 

съвет, е забрана за разпла-
щания в брой на суми над 
5000 лв. През последните 
години този въпрос неед-
нократно е бил повдиган 
и разискван. Разликата е 
само в сумите, които се 
коментираха. Преди две 
или три години първона-
чалното предложение беше 
кешовите разплащания да 
са до 10 хил. лв., тогава от 
приходната агенция бяха 
предложили прагът да е 30 
хил. лв. Сега летвата е шест 
пъти по-ниска.

Светло, по-светло, 
най-светло 
Според директора на НАП 
Красимир Стефанов комби-
нацията от ограничаването 
на разплащанията в брой и 
свързването на всички ка-
сови апарати със системите 
на НАП (което трябва да се 
въведе поетапно до средата 
на 2012 г.) има потенциал да 
извади на светло близо 90% 
от укритите обороти.  От 
НАП припомниха, че пред-
ложенията им се подкрепят 
от браншовите, работода-
телските организации и со-
циалните партньори.

Биляна вачева НАП предлага всички заплати да се изплащат по банков път▶

▶ Божидар Данев,
председател на Българската  

стопанска камара

на клиентите, банките и 
фиска, ние ще ги подкре-
пим.

▶ Асен Ягодин, 
зам.председател на асоциация-

та на търговските банки и изп. 

директор на Пощенска 

банка

от данъчната оценка. В 
случай обаче, че той не 
може да докаже про-
изхода на доходите си, 
този имот трябва да се 
конфискува. А що се 
касае до банките, те на 
практика узаконяват 
незаконни доходи.

Мерките, които смята 
да въведе правителство-
то, по никакъв начин 
няма да се отразят на 
коректните данъкопла-
тци и белия бизнес. Би 
трябвало да се притес-
няват онези, които са 
крили доходи или са 
декларирали различни 
данни.
Въпросът е защо чака-
хме да дойде кризата, за 
да предприеме кабине-
тът тези действия срещу 
сивата икономика. 
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Отговор
Жалбите на  
ЕРП ще бъдат 
разгледани  
от ДКЕВР

Всички възражения 
на електроразпре-
делителните дру-
жества, свързани с 
констатираните 
от Държавната 
комисия за енергий-
но и водно регули-
ране (ДКЕВР) нару-
шения в дейност-
та им, ще бъдат 
разгледани. Това 
увери председате-
лят на регулатора 
ангел семерджиев 
по повод обявеното 
от ЕVN възражение.

ДКЕВР направи 
всеобхватен одит 
на дейността на 
доставчиците на 
ток у нас. спорът 
по някои от конста-
тациите вероятно 
ще продължи в съда, 
заяви семерджиев. 

▶

▶

Добивът на природен газ от 
български находища в Чер-
но море ще намали цената 
на горивото, но все още не 
е ясно с колко. Това каза 
председателят на Държав-
ната комисия за енергийно и 
водно регулиране (ДКЕВР) 
Ангел Семерджиев. 

При всички положения 
може да се очаква между 
10 и 15% по-евтино синьо 
гориво от 1 октомври. При-
чините за това ще са ста-
билизирането на цената на 
нефта на международните 
пазари, ръстът на еврото и 
договореното намаление на 
руския газ.

Поевтиняване
Преди време шефът на 
енергийния регулатор за-
яви, че може да се очаква 
поевтиняване на газа през 
четвъртото тримесечие с 
10% заради договореното 
поевтиняване на руския газ 
и благоприятните условия 
на международните пазари. 
Министърът на икономика-
та, енергетиката и туризма 
Трайчо Трайков пък прогно-
зира допълнително 5-10% 
поевтиняване на синьото 
гориво заради откритите 
от британската компания 
„Мелроуз” залежи на синьо 
гориво край Каварна.

Местен добив
Председателят на ДКЕВР 
Ангел Семерджиев потвър-
ди, че местният добив край 
Каварна ще окаже влия-
ние върху намаляването 
на цената. За да е ясно с 
колко точно ще поевтинее 
газът, първо трябва да се 

Природният газ ще поевтинее 
с 15% през октомври
Използваемостта на газоразпределителната мрежа в страната е  
едва 10-20%, сочи доклад на енергийния регулатор

Фонд „Земеделие” изплати 12.2 млн. лв.
23 инвестиционни 
проекта  за модерни-
зиране на земеделски-
те стопанства получи-
ха 5.4 млн. лв.
 
Нови плащания на стой-
ност 12.2 млн. лв. за 
проекти на земеделски и 
полупазарни стопанства, 
общини и фирми бяха из-
вършени по Програмата 
за развитие на селските 
райони (ПРСР) 2007-2013 
г., съобщи изпълнителни-
ят директор на Държавен 
фонд „Земеделие” Калина 
Илиева. Безвъзмездните 
средства по европейската 
програма са преведени на 
кандидатите с успешно 
изпълнени проекти.

Модернизиране
Изплатената финансова по-
мощ по ПРСР включва 23 

инвестиционни проекта за 
5.4 млн. лв. за модернизира-
не на земеделските стопан-
ства, авансови плащания 
по два общински проекта 
на стойност 3.7 млн. лв. и 
29 проекта за 85 хил. лв. за 
подпомагане на полупазар-
ни стопанства в процес на 
преструктуриране.

Изплатени са и средства 
в размер общо на 2.9 млн. 
лв. за проекти по други 
мерки, като „Създаване 
на стопанства на млади 
фермери”, „Добавяне на 
стойност към земеделски 
и горски продукти” и  дру-
ги, както и едно плащане 
по програма ЛИДЕР.

още плащания
Миналата седмица фондът 
разплати още 10.7 млн. лв. 
по проекти по четири от 
мерките на ПРСР. 6.7 млн. 
от тях бяха авансови пла-

 Местният добив е най-добрата възможност да се поддържат стабилни цени на природния газ, заяви  
председателят на ДКЕвР Ангел Семерджиев                       снимКа маРина ангЕлоВа

▶

Калина илиева, изпълнителен директор на Държа-
вен фонд "Земеделие"                               снимКа маРина ангЕлоВа

▶

изчисли на каква цена ще 
е този добив, заяви шефът 
на ДКЕВР. По думите му 
трябва да се разбере какви 
количества може да извлича 
и доставя „Мелроуз”. „Ако 
те са малки и незначителни, 
ще повлияят много малко 
на цената”, каза Семерджи-
ев. В случай че количества-
та са по-големи, местният 
добив ще помогне цената 
на едро на природния газ да 

падне за всички потребите-
ли в страната. Той посочи, 
че добивът от находището 
„Галата” е с около 20% по-
евтин от руския газ на входа 
на страната.    

„Местният добив е най-
добрата възможност да се 
поддържат стабилни цени”, 
твърди Семерджиев. По ду-
мите му всички страни, ко-
ито имат собствени находи-
ща, успяват в кризисни мо-

менти или резки промени в 
цените на газа да поддържат 
стабилни цени. Като пример 
за такава страна председате-
лят на енергийния регулатор 
даде Румъния. По думите 
му северната ни съседка 
не е имала проблем при 
спирането на транзита през 
Украйна, както и е успяла 
да стабилизира цените на 
газа, когато рязко са се по-
вишили. 

одит на газовите 
компании
Заетостта на газоразпре-
делителната мрежа е едва 
10-20% и е малко спрямо 
размерите на страната ни, 
заяви председателят на дър-
жавната комисия. По думи-
те му в момента битовите 
потребители са не повече от 
50 хил. домакинства. Цените 
на газа за битовите потреби-
тели са сравними с тeзи на 

топлофикациите, каза шефът 
на ДКЕВР. Състоянието на 
газовата мрежа в страната 
е представено в междинен 
доклад пред енергийния 
министър. Той ще послужи 
за изготвянето на одитния 
доклад за газоразпредели-
телните компании. Оконча-
телни резултати от него ще 
има до края на септември, 
заяви Семерджиев. 

Елина Пулчева

Субсидия
Преведени  
са парите  
за тютюна

Цялата сума от 116 
млн. лв. за реколта 
2009 г. е преведена на 
тютюнопроизводи-
телите. средствата 
ще бъдат по сметки-
те им до 2-3 дни в зави-
симост от капаците-
та на съответната 
банкова система, съоб-
щиха от земеделското 
министерство.

Фонд „Тютюн” е 
сключил договор с 
три банки, които да 
извършват разпла-

▶

▶

щанията с физически 
лица, регистрирани 
като тютюнопро-
изводители. Това са 
Банка ДсК, Корпо-
ративна търговска 
банка и Търговска 
банка Д. 

съгласно договори-
те с банките същите 
откриват безплатно 
за тютюнопроизво-
дителите сметки, 
по които могат да си 
изтеглят премиите 
в двумесечен срок от 
превеждането на суми-
те по сметките им. За 
юридически лица и ЕТ 
сумите се изплащат 
по посочените от тях 
сметки.

▶

щания за четири общин-
ски проекта, а останалите 
по 20 инвестиционни про-

екта за модернизиране на 
земеделските стопанства.      

 Ани Коджаиванова
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Остър недостиг на медицински 
кадри и инженери в България
Инженерите и 
учените у нас също не 
достигат, сочи анализ 
на БСК

България изпитва остър 
недостиг на медицински 
кадри - най-вече лекари и 
сестри. Дефицит на квали-
фицирани специалисти има 
и в сферата на технологии-
те, особено по отношение 
на научноизследователска-
та дейност и иновациите. 
Инженерите и другите ви-
сококвалифицирани спе-
циалисти, които разработ-
ват и прилагат авангард-
ни технологии, сериозно 
липсват у нас. Това са само 
част от изводите в анализа 
“Състояние и проблеми на 
оценяването на компетен-
циите на работната сила 
на национално, секторно и 
регионално ниво”, разрабо-
тен от специалисти на Бъл-
гарската стопанска камара 
(БСК). Той цели да покаже 
къде се губи връзката меж-
ду образованието и пазара 
на труда у нас. 

Пропаст
Българските училища и 
школи произвеждат най-
много кадри в областите 
“Стопанско управление и 
администрация” и “Услу-
ги за личността”. Според 

анализа на БСК у нас няма 
нито една обучаваща орга-
низация, която да създава 
специалисти в областта на 
физическите науки. Само 
в отделни факултети, и то 
в малко на брой универси-
тети, се обучават студенти 
по физика.

Причини
Като причини за това раз-
минаване между предла-
гане и търсене на кадри 
авторите на доклада из-
тъкват липсата на данни, 
които да дават достатъчно 
изчерпателна информация 
за нуждите и тенденциите 
на пазара на труда. Друг 
проблем е отсъствието на 
професионални стандарти, 
които да отговарят на ре-
алната практика. У нас все 
още съществуват стандарти 
само на хартия, които ряд-
ко или почти никога не се 
спазват напълно. 

Липсата на масово прила-
гане на система за оценка и 
развитие на персонала във 
фирмите също се оказва 
препъникамък по пътя на 
синхронизирането между 
образованието и пазара на 
труда в България. Малкият 
и средният бизнес нямат 
свои програми за обучение 
на персонала, пише още в 
анализа на БСК. Практи-
ките в по-големите компа-

нии са различни. В част от 
предприятията системата 
обхваща целия персонал, 
но в други тя действа добре 
само на ниво средни упра-
вленски кадри. 

Сектори
Авторите на доклада раз-
глеждат подробно как стои 
въпросът с повишаването 
на квалификацията и оцен-
ката на кадрите в някои 
от бизнес секторите у нас. 
Според техните проучвания 
най-добре развит в тази 
сфера е банковият сектор. 
Съществуват три български 
и международни органи-
зации, които се грижат за 
дообучаването на банкери-
те. Една от тях е Между-
народния банков институт, 
който е създаден у нас още 
през 1991 г.

 След банките се нареж-
да сектор “Строителство”. 
Чрез Камарата на строи-
телите в България се осъ-
ществяват проекти, които 
целят да се повиши квали-
фикацията на работещите в 
строителния бранш, както и 
да се обучат преподаватели 
за работа с модерно оборуд-
ване и технологии. Някои 
от проектите са насочени 
към улесняване на прехода 
от училището към работ-
ното място и повишаване 
на успешната реализация 

ДСБ дава на 
прокурор ДКСИ
ДСБ ще сезира главния про-
курор за Държавната коми-
сия по сигурност на инфор-
мацията заради преустрой-
ството на сградата на 7-и км 
на бул. “Цариградско шосе” 
в София. Според зам.-пред-
седателя на партията Иван 
Иванов сигналът е за “кре-
щяща злоупотреба” с власт 
и разхищение на държав-
ни средства. Според сините 
финансовото министерство 
вече е направило одит на 
похарчените пари за строи-
телството и реконструкцията 
на сградата, но резултатите са 
били скрити. 

Според Иван Иванов ре-
зултатите от проверката 

потвърждават подозрения-
та за финансови измами от 
страна на председателя на 
ДКСИ Цвета Маркова. “Тя 
е злоупотребила с властта 
си и е класифицирала цяла-
та информация, свързана с 
разходването на публичните 
средства”, каза зам.-шефът на 
ДСБ. Той твърди, че Маркова 
е дала обществената поръчка 
на подставени юридически 
лица. “Поведението на ДСБ 
е саботаж”, каза Цвета Мар-
кова. Според нея одитът на 
финансовото министерство 
няма как да е класифицирано 
от ДКСИ, защото автор на 
документа е финансовото 
министерство. 
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Раздор в новото ръководство 
на финансовия надзор
Председателят Сто-
ян Мавродиев обви-
ни заместничката си 
Димана Ранкова в 
самоинициатива

По-малко от месец, след 
като беше избрано новото 
ръководство на Комиси-
ята за финансов надзор, 
между членовете му вече 
припламват искри. Повод 
за раздора в КФН стана 
разпространеният от зам.-
шефа на надзора Димана 
Ранкова документ, в който 
са представени целите на 
регулатора. Пред в. “Па-
ри” новият председател на 
КФН заяви, че въпросният 
документ няма правна си-
ла и документът е с нео-
фициален характер.

Цели
Миналата седмица стана 
ясно, че Ранкова, която 
отговаря за капиталовия 
пазар, е провела срещи 
с различните участници 
на борсата. На тези сре-
щи са били обсъждани 
мерки за съживяване на 
БФБ. Впоследствие в ме-
диите беше разпростра-
нен документ “Насоки за 
развитие на капиталовия 
пазар в България”, в който 

споделяла лични мнения 
при срещата си с инвес-
тиционната общност, това 
няма нищо общо с приети 
документи”, твърди ше-
фът на финансовия надзор. 
Стоян Мавродиев заяви, че 
във въпросния документ се 
съдържат лични мнения и 
философски разсъждения 
на Димана Ранкова по те-
ми, свързани с капиталовия 
пазар. 

Гласност
“Ясно изразих позицията 
си, че докато не са обсъжда-
ни подобни стъпки и докато 
не им се даде гласност, те 
нямат никаква стойност”, 
добави Стоян Мавродиев, 
като уточни, че КФН се 
представлява от председате-
ля, а не от членовете.

Мавродиев не изключи 
възможността някоя от 
разпространените идеи 
да види бял свят. “Ня-
ма пречка да обсъждаме 
всяка идея, но ще видим 
какви ще са ползите за ка-
питаловия пазар”, твърди 
председателят на КФН. 
Според него основна ми-
сия на регулатора е да 
защитава обществения 
интерес, затова всичко ще 
се гледа под лупа, преди 
да се вземе решение.

Лекарите и инженерите се оказаха най-дефицитните кадри в България. Това 
сочи анализ на Българската стопанска камара
▶

на учениците на пазара на 
труда, заключват авторите 
на доклада. 

Туризъм
Въпреки че туризмът е 
един от най-перспективни-
те сектори за българската 
икономика, кадрите ни в 

тази сфера са нискоквали-
фицирани, отчита анализът. 
Туризмът обаче си остава 
една от най-предпочита-
ните специалности в почти 
всички вузове, където се 
изучава.

За да се попълнят празни-
ните между образованието 

и изискванията на бизнеса, 
авторите на анализа пред-
лагат работодателите да 
се включат активно в раз-
работването на конкретни 
учебни програми, които 
да задоволяват нуждите на 
пазара на труда.

Елена Петкова

са набелязани поредица 
от действия за законови 
промени, които да помог-
нат на БФБ да излезе от 
летаргията. Мавродиев 

обаче отрече комисията да 
е разглеждала подобен до-
кумент  и той да е излизал 
официално от КФН. 

“Ако Димана Ранкова е 

Стоян Мавродиев, председател на КФН▶
снимка марина ангелова
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Производители на матраци 
в страната са влезли едва ли 
не във война за клиенти и 
пазарни позиции. В послед-
ните месеци Комисията за 
защита на конкуренцията 
е залята от жалби за ими-
тация на търговски марки 
и нелоялна конкуренция в 
бранша.  

Виновни
На 20 юли КЗК глоби „АС и 
КО” ООД - Пещера с 10 270 
лв. за имитация на марката 
„Матраци Тед” с „Матраци 
Тек”. В рекламна брошура 
на магазин, условията в 
която са били в сила от 22 
март до 23 май 2010 г., е от-
печатан надпис „Матраци 
Тек” с идентичните цветове 
червено и бяло, използвани 
от „Тед инвест” - Пловдив. 
Това е нарушение на чл. 35, 
ал. 2 от Закона за защита 
на конкуренцията, според 
който се забранява „използ-
ването на фирма, марка 
или географско означение, 
идентични или близки до 
тези на други лица, по на-
чин, който може да доведе 
до увреждане на интереси-
те на конкурентите”. 

В становището си „АС и 
КО” ООД пише до комиси-
ята, че са отказали поръч-
ката, след като са видели 
предварително рекламната 
брошура, защото е липсва-

ла марката на матраците, 
които те произвеждат, а 
била написана само сери-
ята „Тек”. Дружеството е 
използвало турската дума 
за име на серията, защо-
то е популярно название 
на единично легло. Освен 
това от дружеството пред-
полагат, че са отпечатани 
само 50 пробни броя на 
брошурата. 

В решението си КЗК оба-
че пише, че производителят 
„Тед инвест” е регистрирал 
марката „Тед” в няколко 
варианта - на кирилица, на 
латиница и като „матраци 
Тед”. Дружеството произ-
веждало матраци с тази 
марка от 2000 г. и 3 години 
по-късно е направило ма-
сирана рекламна кампа-
ния, за да ги популяризира. 
Така заради направената 
имитация - волно или не -  
пещерската фирма отне-
се глоба. „Имуществената 
санкция за извършеното 
нарушение следва да има 
и превантивен характер 
срещу бъдещи недобросъ-
вестни действия”, пише в 
решението на КЗК. 

Невинно
Севлиевската фирма „Па-
ралел” ЕООД също сезира 
антимонополния орган за 
имитация. Дружеството, 
което също произвежда ма-

траци и спално бельо, е ре-
гистрирало като търговска 
марка „Нани матраци”. Спо-
ред „Паралел” дружеството 
„Нани.бг”, регистрирано в 
София, извършва наруше-
ние. Столичната компания 
търгува онлайн с матраци, 
спално бельо и т.н. Поводът 
за жалбата е, че севлиевска-
та компания не е могла да 
регистрира домейн www.
nani.bg, защото той вече 
е бил регистриран от сто-
личното дружество. Според 
КЗК обаче в случая няма 
нарушение. Причината е, 
че севлиевското дружество 
не е регистрирало марката 
„нани”, а това е направе-
но през 2006 г. от едноли-
чен търговец. Освен това 
интернет страниците на 
севлиевското и на софий-
ското дружество са съвсем 
различни, имат различни 
лога, както и че фирма-
та „Нани.бг” съдържа и 
указание за държавата -  
България. Затова общата 
дума в марката и името 
на фирмата не можело да 
обърка потребителите и да 
ги заблуди, смятат от КЗК. 

Стремежът за реализа-
ция на бързи печалби ще 
продължи нелоялната кон-
куренция в бранша, кате-
горични са пазарни учас-
тници.

Красимира Янева 

КЗК проверява производители 
на матраци за имитация

Нарушението на 
дружеството от 
Пещера е прекалено 
видимо. Това е удар 
по имиджа ни. В 
случая се продава 
продукт с доста по-
ниско качество от 
предлагания от нашата 
фирма. Правили 
сме изчисления за 
евентуално нанесени 
финансови загуби. 
Право на фирма 
„АС и КО” ООД е да 
обжалва решението на 
Комисията за защита 
на конкуренцията. За 

Нелоялна конкуренция  
е обхванала целия бранш

КомпаНии 
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Това е удар  
по имиджа ни

ищецът

Никога не сме имали 
желание и мотивация да 
имитираме чуждо произ-
водство. Произвеждаме 
качествени матраци под 
собствена търговска марка 
„Магия” и сме достатъчно 
популярни на българския 
пазар, като произвеждаме 
стоки с високо качест-
во и конкурентни цени, 
съобразени с настоящата 
икономическа криза. В 
решението на КЗК не е 
доказано, че имаме връзка 
с конкретното нарушение. 
Комисията не обърна ни-
какво внимание на нашите 

Ще обжалваме 
пред ВАС

ответникът

Антимонополният 
орган е проверил  
23 жалби за ими-
тация на търговски 
марки

584 800 лв. е общият размер 
на наложените глоби за ими-
тация на марка, опаковка, 
домейн и т.н. по чл. 35 от 
Закона за защита на конку-
ренцията за първите седем 
месеца на годината. През то-
зи период антимонополният 
орган е излязъл с 23 реше-
ния, като в 6 от тях е имало 
имитация, а в останалите 17 

- не.  Две производства са 
прекратени поради оттегля-
нето на жалбите. За седемте 
месеца на годината са об-
разувани 16 производства 
за евентуално нарушение. 
Някои от случаите имат за 
цел само проучване за евен-
туално нарушение. 

Комисията е образувала 
16 производства

Санкции

Резултати
Печалбата на НЕК 
за полугодието  
е 80 млн. лв. 
Облагаемата печалба на 
Националната електрическа 
кампания (НЕК) за първото 
полугодие е 80 млн. лв., 
съобщи министърът на ико-
номиката Трайчо Трайков. 
„Към септември 2009 г. НЕК 

е била с 42 млн. лв. загуба, 
а в края на миналата година 
вече е на печалба от 8 млн. 
лв.”, припомни министърът. 
В края на 2009 г. печалбата 
на Българския енергиен хол-
динг, в който влиза и НЕК, 
беше 72.5 млн. лв. „Минис-
терството на икономиката, 
енергетиката и туризма е 
избрало национален модел 
за отделяне на оператори-
те на преносни системи, 

т.е. независим преносен 
оператор”, съобщи Трайков. 
Аргументът за избора е 
гарантиране на независи-
мостта на операторите, като 
същевременно се осигурява 
ефикасно управление на 
мрежовите компании. Сега 
предстои транспортиране 
на директивите в законода-
телството на страната. Този 
процес трябва да приключи 
до края на март 2011 г.

Дора андреева,   
маркетинг мениджър  
на „Тед инвест” ЕООД

В случая 
се продава 

продукт с 
доста по-ниско 
качество

аспарух Кукушев,   
управител на „АС и КО” ООД

Не е доказано, 
че имаме връз-

ка с конкретното 
нарушение

аргументи и доказателства. 
Ще обжалваме пред Вър-
ховния административен 
съд, а впоследствие, ако 
се налага, и пред съда в 
Страсбург. „Тед инвест” 
дори ни съди за т.нар. 
имитация. 

извършеното от тях 
нарушение - имитация 
на търговската марка, 
дружеството ни е 
завело и съдебно дело.  

http://www.matracinani.bg http://www.nani.bg

6 17 23 16

584 800  ЛВ.
СЛУЧАЯ 

С НАРУШЕНИЯ
СЛУЧАЯ БЕЗ 
НАРУШЕНИЯ

ОБЩО РЕШЕНИЯ 
ЗА ИМИТАЦИЯ

ОБРАЗУВАНИ 
ПРОИЗВОДСТВА 

ЗА ИМИТАЦИЯ

гРАфиКА ВихъР ЛАСКОВ

6 
▶ са случаите, в които е 
открита имитация на 
търговска марка
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Активите на взаимните фондове 
ускориха ръста през юли
Делът на десетте  
най-големи 
управляващи 
дружества надхвърли 
79.3%

Активите, които са под уп-
равление във взаимните 
фондове в България, ус-
кориха ръста си през юли. 
Това показват изчисленията 
на в. “Пари” на база данни 
на Българската асоциация 
на управляващите друже-
ства (БАУД) за резултатите 
на сектора към 31 юли 2010 
г. Общите активи, които 
са вложени в колективни-
те инвестиционни схеми у 
нас, достигат 389.8 млн. лв., 
като се повишават с 0.61% 
на месечна база. В края на 
юни активите на взаимните 
фондове бяха 387.46 млн. 
лв., като тогава ръстът беше 
едва 0.02% спрямо края на 
май.

Голямата десетка
В края на юли тази година 
пазарният дял на десетте 
най-големи управляващи 
дружества у нас се е увели-
чил до 79.34%, което озна-
чава, че те имат активи за 
309.3 млн. лв. За сравнение 
към 30 юни 2010 г. същите 

дружества имаха 78.81% 
дял, или 305.4 млн. лв. в 
портфейлите си. Юли е до-
несъл 1.28% повишение на 
средствата под управление 
в големите десет УД.

подреждане
Челната тройка на най-го-
лемите не се е променила 
през юли. Първото място 
продължава да държи “Рай-
файзен Асет Мениджмънт”, 
което е увеличило активите 
под управление с 4% на 
месечна база до 93.2 млн. 
лв. в края на юли 2010 г. 
Парите във фондовете на 
“Елана Фонд Мениджмънт” 
са намалели с 2% до почти 
43 млн. лв., а средствата в 
“ДСК Управление на акти-
ви” са се свили с 0.55% и 
към 31 юли са 42.3 млн. лв. 
“ЦКБ Асет Мениджмънт” 
запазва четвъртата си по-
зиция с активи за 28.76 
млн. лв. и спад от 0.13% 
през юли.

Промени има в петицата, 
където “Карол Капитал Ме-
ниджмънт” измества “Ре-
ал Финанс Асет Менидж-
мънт”. Това се дължи на 
ръста от 1.3% на средствата 
във фондовете на “Карол”, 
които достигат 21.2 млн. лв. 
в края на миналия месец. 

Сряда 4 август 2010  pari.bg

blizoo купи втори LAN 
оператор за два месеца
Компанията придоби 
доставчик в Добрич, 
присъства в над 90 
населени места

Кабелният оператор blizoo 
изкупи втора регионална 
мрежа за по-малко от 2 ме-
сеца. Компанията придоби 
контрола върху интернет 
оператора Линк БГ в До-
брич. През май обединени-
ето на “КейбълТел” и “Ев-
роком” погълна доставчика 
на интернет и кабелна те-
левизия Монт7 в Монтана. 
Плановете на компанията 
са да продължи с изкупува-
нията, с което да разшири 
пазарното си присъствие в 
България.

Стратегия
“Винаги сме вярвали, че кон-
солидацията е посоката на 
логично развитие за нашия 
сектор”, коментира сделката 
главният изпълнителен ди-
ректор на компанията Ищван 
Полони. По думите му при 
силно фрагментарния пазар 
в България възможностите 
за техническо развитие и 
инвестиции са ограничени и 
консолидацията е в полза на 
крайния потребител. “Имен-
но затова придобиването на 
оператори е приоритет за 
нас и стратегическа позиция, 
която винаги сме поддър-
жали”, добавя той. Полони 
обаче отказва да коментира 

къде ще бъде следващата 
стъпка в регионалното раз-
витие на компанията му. В 
момента blizoo оперира в 90 
български града. 

Сделката
Новата компания от мрежа-
та на оператора Линк БГ е 
създадена през 2003 г. и в 
момента покрива 99% от те-
риторията на Добрич. Това я 
превръща в лидер на пазара 
на кабелен и оптичен интер-
нет, коментират от blizoo. 
От компанията обещават, че 
всички абонати на Линк БГ 
ще продължат да получа-
ват интернет услугите чрез 

същата оптична мрежа, без 
промяна в скоростта и це-
ната на услугата.

Освен тази сделка от 
компанията преговарят и 
за придобиването на вар-
ненската “Интербилд” и 
мрежата на СКАТ, която 
обхваща Югозападното 
Черноморие, твърдят из-
точници на в. “Пари”. От 
Blizoo отказаха да комен-
тират тези сделки.

история
Blizoo е новото име на обе-
динението на “КейбълТел” 
и “Евроком”. Двата най-
големи кабелни оператора 

Георги Български влезе 
в борда на борсата
Общото събрание 
на БФБ избра 
Дончо Донев за 
председател на 
Арбитражния съд

Георги Български е избран 
за нов член на съвета на 
директорите на Българска 
фондова борса АД. Той ще 
е представител на държа-
вата, която чрез Минис-
терството на финансите 
е най-големият акционер 
на БФБ. 

Това реши редовното об-
що събрание на акционери-
те на БФБ. Новото попълне-
ние в СД заема мястото на 
досегашния представител 
на държавата Людмила Ел-
кова. 

Самата Елкова беше 
единственият член на СД, 
който запази поста си, 
след като на извънред-
но общо събрание от 20 
януари тази година беше 
сменен целият борд на 
директорите.

Георги Български има 
бакалавърска и магистър-
ска степен по Междуна-
родни икономически отно-
шения в УНСС.  През 2006 
г. получава стипендия за 
обучение по инвестиции 
към университета Джор-
джтаун, САЩ. 

Български е сертифи-
циран финансов риск 
мениджър (FRM) и сер-
тифициран финансов ана-
лизатор (CFA), съобщават 
от БФБ.

решения
Акционерите в акцио-
нерното дружество БФБ 
смениха председателя и 
зам.-председателя на Ар-
битражния съд на капита-
ловия ни пазар. 

Досега постовете бяха за 
Любомир Новиков и Симе-
он Петков. Техните места 
ще заемат Дончо Донев, 
който е избран за предсе-
дател, и Николай Ялъмов, 
който ще е зам.-предсе-
дател.

Акционерите са одобри-
ли отчета на СД за дей-
ността на дружеството 
през 2009 г., като са приели 
и доклада на регистрира-
ния одитор. АФА ООД ще 
е регистрираният одитор, 
който ще завери отчета 
на БФБ за 2010 г. Общото 
събрание е освободило от 
отговорност членовете на 
СД за дейността им по 
управлението.

Статут
На 13 септември ще се 
проведе извънредно общо 
събрание на акционерите 
на БФБ, на което ще се 
гласува акциите на акци-
онерното дружество да се 
качат за търговия на капи-
таловия ни пазар. Първо 
обаче ще бъде увеличен 
капиталът под условие, 
като Министерството на 
финансите ще увеличи 
дела си до 50% плюс 1 ак-
ция. В момента държавата 
е собственик на 44% от 
капитала на БФБ АД. 

Парите, които се управля-
ват от “Реал Финанс”, пък 
са намалели с 0.9% и вече 
са малко над 21 млн. лв.

нагоре-надолу
Най-силен ръст на месечна 
база през юли отчитат ак-
тивите на “БенчМарк Асет 
Мениджмънт”. Парите във 
фондовете на дружеството 
са се повишили с 16.1% и в 
края на юли достигат 14.18 
млн. лв. На другия полюс е 
“Алфа Асет Мениджмънт”, 
тъй като активите на компа-
нията са се свили с 10.2% и 
в края на юли намаляват до 
6.74 млн. лв.

Мениджърите на водещи-
те управляващи дружества у 
нас предвиждат плавен ръст 
на парите под управление 
във взаимните фондове до 
края на годината. По думите 
им най-важното за пазара на 
колективни схеми е раздви-
жването на почти замряла-
та търговия на фондовата 
ни борса. Инвеститорите 
във взаимни фондове вече 
търсят диверсификация на 
вложенията си и се насочват 
към схеми, които инвестират 
на различни пазари и в раз-
лични инструменти, твърдят 
фонд мениджърите.

атанас Христов

▶ Стратегията ни за развитие предвижда растеж, свързан с нови придобивания, 
коментира главният изпълнителен директор на blizoo ищван полони

в България бяха изкупени 
от шведския инвестици-
онен фонд EQT V в края 
на октомври 2009 г. за 120 
млн. EUR. Според Поло-
ни компанията му държи 
около 22-23% от пазара на 
разпространение на ци-
фрова телевизия у нас. Не 
е ясно колко точно абонати 
ще се присъединят към 
мрежата на оператора след 
придобиванията. До края 
на годината в осъвреме-
няването на мрежата й ще 
бъдат инвестирани около 
50 млн. лв., показват плано-
вете за развитието на blizoo 
в България. 

Райфайзен 
Асет 
Мениджмънт

�� ���*

+�.��%

Елана 
фонд 
Мениджмънт

�� ���

��.��%

ДСК 
Управление 
на активи

�� ���

��.��%

ЦКБ 
Асет 
Мениджмънт

�� ���

��.��%

Карол
Капитал

мениджмънт

�� ���

+�.��%

Реал
Финанс Асет

Мениджмънт

�� ���

��.��%

Капман
Асет

Мениджмънт

�� ���

��.��%

ОББ
Асет

Мениджмънт

�� ���

��.��%

БенчМарк
Асет

Мениджмънт

�� ���
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Ти Би Ай
Асет

Мениджмънт

�� ���

��.��%

Други

��.��%

��.��%

��.��%

�.��%�.��%
�.��%
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�.��%
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Десетте най�големи управляващи 
дружества към ��.��.���� г.

*Активи към ��.��.���� г. Графика: Вихър Ласков
Източник: БАУД
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Аудиомагнат става 
собственик на Newsweek
Продавачът 
Washington Post ще за-
пази пенсионния фонд 
и някои от пасивите

Washington Post ще продаде 
сп. Newsweek на Сидни 
Харман. Основателят на 
фирмата за аудиооборуд-
ване Harman International 
Industries, който тази сед-
мица става на 92 години, 
спечели наддаването, в 
което участваха и бивши-
ят издател на New York 
Daily News Фред Драснър, 
инвестиционната фирма 
OpenGate Capital и хедж 
фондът Avenue Capital 
Group. Популярното спи-
сание беше обявено за про-
дажба през май.

Свеж подход
“Въпреки възрастта си аз 
нося енергия и свеж под-
ход”, каза Харман. По 
думите му той е опитен 
бизнесмен, който изпитва 
огромно уважение към ро-
лята на журналистиката, но 
смята, че малко дисциплина 
никога не вреди.

“За Newsweek търсехме 
купувач, който като нас знае 
колко важна е качестве-
ната журналистика”, каза 
главният изпълнителен ди-
ректор на Washington Post 
Доналд Греъм. 

ангажименти
Цената на сделката не бе-
ше обявена, но стана ясно, 
че продавачът ще запази 
пенсионните активи, както 
и някои пасиви и задълже-
ния към служителите на 
Newsweek. В списанието 
в момента работят около 
300 души. 

Сидни Харман купува 

Deutsche Post 
увеличи прогнозата 
си за тази година
С 23% е нараснала 
консолидираната 
печалба на групата за 
пощенски услуги

Световният лидер в по-
щенските и логистичните 
услуги Deutsche Post DHL 
отчете ръст от 22.7% в кон-
солидираната си печалба за 
второто тримесечие, става 
ясно от официалното прес-
съобщение на компанията. 
Сумата стигна 81 млн. EUR 
срещу 66 млн. EUR годи-
на по-рано. Това е малко 
под очакваните от анали-
заторите 83.8 млн. EUR, 
информира Bloomberg. В 
резултат куриерът завиши 
годишната си прогноза за 
печалбата от 1.6-1.9 млрд. 
EUR на 1.9-2.1 млрд. EUR.

Двигател
Общите приходи за групата 
възлизат на 12.8 млрд. EUR, 
или с 15.6% повече спрямо 

същия период на миналата 
година. Като основен дви-
гател на положителните 
резултати се очерта DHL 
дивизията на компанията, 
обясни главният изпълни-
телен директор на Deutsche 
Post DHL Франк Апел. 

Счетоводни промени
Печалбата на куриера преди 
лихвено и данъчно облагане 
скочи със 132% до 253 млн. 
EUR спрямо 109 млн. EUR 
година по-рано. Това включ-
ва еднократните разходи от 
250 млн. EUR, свързани с 
продажбата на експресния 
бизнес на компанията във 
Франция. След приспадането 
им и отчитането на негатив-
ното влияние на промяната 
в счетоводната политика на 
компанията по отношение 
на оценката на финансови 
инструменти чистата загуба 
на Deutsche Post нараства до 
142 млн. EUR от 8 млн. EUR 
преди година. 

Деветдесет и две годишният Сидни Харман заяви, че носи енергия и свеж 
подход на списанието   Снимки bloomberg

▶

бизнес, чиито разходи тази 
година се очаква да достиг-
нат 180 млн. USD. Макар 
че според източници, цити-
рани от Wall Street Journal, 
той се е съгласил да поеме 
доста по-малко пасиви от 
другите кандидати, за из-
бора му накрая е натежал 
ангажиментът му да запази 
повече служители.

Кой е Харман
Новият собственик на 
Newsweek създава компа-
нията си за стереооборудва-
не през 1953 г. и се оттегля 
от нея през 2007 г. Оттогава 

насам отделя голяма част от 
времето си за реализиране-
то на програма за разнооб-
разяване на образованието 
на студентите по медицина 
в Южнокалифорнийския 
университет.

Финансови 
трудности
Основаното през 1933 г. сп. 
Newsweek беше собстве-
ност на Washington Post в 
продължение на 5 десети-
летия. Подобно на много 
други медии по света през 
последните години то ра-
ботеше на загуба заради 

кризата и спада в рекламни-
те приходи. Друг проблем 
за печатното издание е и 
фактът, че читателите все 
повече разчитат на онлайн 
новини. Над 150 служи-
тели бяха съкратени през 
последните две години, ко-
ето позволи на списанието 
да намали оперативната 
си загуба с повече от 60 
млн. USD. В същото време 
обаче приходите спаднаха 
със 100 млн. USD. За пър-
вото тримесечие на 2010 
г. Newsweek отчете почти 
11 млн. USD отрицателен 
финансов резултат.

Sanofi предложи 
18.4 млрд. USD 
за Genzyme
Офертата е под очак-
ванията на акционе-
рите на американската 
компания

Френският фармацевтичен 
гигант Sanofi-Aventis SA 
отправи оферта за придо-
биването на американската 
биотехнологична компания 
Genzyme Corp., оценявайки 
я на общо около 18.4 млрд. 
USD. Предложението към 
акционерите на конкурента 
определя цена на Genzyme 
от 69 USD на акция, кое-
то влиза в определения от 
борда на Sanofi лимит от 
70 USD на акция. По непо-
твърдена информация обаче 
собствениците на Genzyme 
най-вероятно няма да се съ-
гласят на оферта, по-ниска 
от 80 USD на акция, или 
общо 21.4 млрд. USD. 

разминаване
Двете компании имат го-
леми разногласия по отно-
шение на офертната цена и 
това ще удължи преговори-
те, коментират състоянието 
на сделката анализатори. 
Засега обаче френският ги-
гант е единственият реален 
претендент за закупува-
нето на специализираната 
в лечението на редки бо-
лести Genzyme. На фона 
на очакваните загуби от 
изтичането на патенти по 
ключови лекарства Sanofi 
е изправена пред нуждата 
да разшири продуктовия си 
портфейл. Затова в крайна 
сметка гигантът най-веро-
ятно ще се съгласи на кон-
сенсусна цена от 74-77 USD 
на акция (19.7-20.5 млрд. 
USD), прогнозират изхо-

Седемкратен ръст 
на печалбата 
регистрира BMW
Продажбите на произ-
водителя на луксозни 
коли скочиха с 18% 
през второто триме-
сечие

Най-големият производи-
тел на луксозни автомобили 
в света Bayerische Motoren 
Werke AG отчете рекордна 
печалба за второто триме-
сечие на годината. Обяве-
ната печалба от 831 млн. 
EUR е невиждан резултат 
през последните две години 
и половина и е седем пъти 
над постигнатите през 2009 
г. 119 млн. EUR.

заслуги
За добрите резултати с най-
големи заслуги са двата 
нови модела, пуснати на 
пазара в началото на 2010 
г. - офроудърът X1 и новото 
поколение на петата серия 
седан на BMW. Откакто 
новата пета серия излезе на 

пазара през март, са били 
продадени 25 хил. авто-
мобила. 

продажби
Постигнатите резултати при 
печалбата надскочиха с 285 
млн. EUR предварителните 
прогнози на анализаторите 
от Bloomberg, които не очак-
ваха стойността на този 
показател да надхвърли 546 
млн. EUR. Приходите от 
продажби също изненадаха 
приятно с ръст от 18% спря-
мо същия период на 2009 г. 
до 15.3 млрд. EUR.

Общото количество ав-
томобили, продадени през 
второто тримесечие на 2010 
г., се е увеличило с 13% 
спрямо същия период на 
2009 г. Това даде увере-
ност на ръководството да 
повиши прогнозите си за 
продажбите към края на 
2010 г. с 10%, като се очаква 
да бъдат пласирани общо 
1.4 млн. автомобила.

Santander ще купи 
318 клона от 
британската RBS
След сделката 
испанската 
банка ще има 
над 1600 офиса 
на Острова

Най-голямата испанска 
банка Santander е готова 
да купи 318 клона от Royal 
Bank of Scotland (RBS), ста-
на ясно вчера. Британската 
банка пое ангажимент да 
свие клоновата си мрежа, 
след като получи спасител-
на помощ от правителство-
то през 2008 г.

Клонова мрежа
С тази сделка клоновете 
на испанската банка във 
Великобритания ще над-
хвърлят 1600 в сравнение 
с 1300 в момента. Този 
брой беше постигнат, след 
като Santander придоби 
Abbey National през 2004 
г., а по време на кризата 
купи и Alliance&Leicester 

и част от Bradford and 
Bingle.

Тайна цена
Намерението си да при-
добие част от клоновата 
мрежа на RBS Santander 
обяви още преди месец, 
но и досега отказва да спо-
мене цената, на която ще 
се извърши сделката. Все 
пак по оценки на Financial 
Times сумата, за която 
ще се сключи сделката, 
ще бъде между 1 млрд. 
GBP (1.2 млрд. EUR) и 
1.5 млрд. GBP, а срокът за 
придобиването ще бъде 18 
месеца.

В момента Royal Bank of 
Scotland е 83% собственост 
на британското правител-
ство. Едно от условията, 
поставени от Европейска-
та комисия за отпускане на 
финансова помощ по вре-
ме на финансовата криза, 
е до 2013 г. да се редуцира 
клоновата мрежа.

за главния изпълни-
телен директор Хенри 
Термеер продажбата 
на Genzyme не е спешна 
задача

▶

да специалистите. Според 
анализатори на банковия 
гигант City сделката няма 
да достигне предложените 
от Genzyme 80 USD, тъй 
като интересът към компа-
нията е ограничен, а при 
оттегляне на офертата от 
Sanofi пазарът би бил готов 
да плати не повече от 50 
USD на акция. 

приоритети
Наскоро в интервю за 
Bloomberg главният из-
пълнителен директор на 
Genzyme Хенри Термеер 
каза, че компанията не се 
продава. По думите му Фир-
мата ще се фокусира върху 
някои производствени де-
фекти, които се отразяват 
на продажбите на някои 
от най-големите продукти. 
Миналата година продаж-
бите на Genzyme намаляха с 
2% до 4.5 млрд. USD заради 
разпространена вирусна за-
раза в една от фабриките.



4.1 
▶ млн. барела петрол са 
се излели от кладенеца 
“Макондо” за 87 дни след 
експлозията
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Барак Обама потвърди  
изтеглянето от Ирак
До края на август САЩ 
ще спрат всякакви 
военни действия в 
близкоизточната държава
САЩ ще прекратят военни-
те действия в Ирак до края 
на август, а всички амери-
кански войници ще се из-
теглят от близкоизточната 
държава до края на 2011 г. 
Това обяви американският 
президент Барак Обама, кой-
то потвърди, че изтеглянето 
на американския контингент 
върви по план. Въпреки това 
около 50 хил. от общо 65 
хил. американски военни 
ще останат в Ирак, за да съ-
ветват местните си колеги и 
да защитават интересите на 
САЩ, коментира още дър-
жавният глава. Освен това 
те ще провеждат и антите-
рористични операции и ще 
гарантират сигурността на 
цивилните граждани. 

Предупреждение
Въпреки плановете за изтег-
ляне на американските воен-
ни обаче Обама предупреди, 
че “краят на американската 
саможертва” в Ирак още не 
е дошъл. Все пак промяната 
в действията на САЩ от во-
енни към чисто дипломати-
чески е факт, коментира още 
той.  Изявлението му обаче 

не бе прието единодушно от 
анализатори и специалисти. 
От една страна, изтегляне-
то на САЩ от Ирак може 
да се отрази негативно на 
ситуацията в страната. Спо-
ред статистиката на армията 
на САЩ само през юли в 
близкоизточната държава са 
загинали 222 души. Малко 
преди публикуването на тези 
данни от Багдад обявиха, че 
загубилите живота си са 535, 
което превръща миналия ме-
сец в най-смъртоносния от 
2 години насам. Американ-
ските военни обаче отрекоха 
тази информация. 

Притесненията на анали-
заторите се засилват и от  
факта, че напоследък ата-
ките на терористичните ор-
ганизации като “Ал Кайда” 
са зачестили. Само в по-
неделник загинаха 8 души 
след 2 бомбени атентата и 
престрелка. Допълнителен 
проблем е и политическата 
несигурност в Ирак, която 
може да попречи на сфор-
мирането на ново правител-
ство. След парламентарни-
те избори, проведени през 
март, победителите в лицето 

Правителството на 
Берлускони на тест днес

Единствената по-
голяма авария 
досега е умишлено 
предизвикана по 
време на войната в 
Персийския залив

Общо 4.1 млн. барела нефт 
са се излели от петролния 
кладенец “Макондо”, който 
пострада при експлозията на 
платформата на BP в Мекси-
канския залив на 20 април, 
до запушването му 87 дни 
по-късно. Това го прави най-
голямата такава авария в 
историята на света, показват 
данните от проучване, възло-
жено от правителството на 
САЩ. Отделно британската 
компания е източила още 
800 хил. барела между 20 
април и 15 юли.

Предишни рекорди
Разливът от “Макондо” е 
по-голям от изтеклите 3.3 
млн. барела при експлози-
ята на кладенеца “Иксток-
1” в мексиканския залив 
Кампече през 1979 г. Най-
сериозното нефтено петно 
в света обаче е умишлено 
предизвикано. Разливът се 

получи по време на войната 
в Персийския залив през 
1991 г., когато оттеглящите 
се иракски сили отвориха 
петролните помпи, в ре-
зултат на което във водата 
се изляха 6 млн. барела 
петрол, показват данни на 
Агенцията за защита на 
околната среда на САЩ.

Разливът от “Макондо” 
е около 16 пъти по-голям 
от този, предизвикан от 
Exxon Valdez през 1989 г. и 
смятан досега за най-голя-
мото екологично бедствие 
в историята на САЩ. Тан-
керът катастрофира край 
бреговете на Аляска и изля 
във водата 257 хил. барела 
нефт. 

Забавяне на теча
В началото след аварията от 
“Макондо” са изтичали по 
около 62 хил. барела на ден. 
Количеството е намаляло до 
53 хил. барела към средата 
на юли, когато беше мон-
тирана специална фуния, 
която спря по-нататъшно-
то изливане на гориво във 
водата.

Глоби
Данните от последното про-

учване може да се използват 
за определяне на глобата, 
която BP ще трябва да плати 
за замърсяването. Съгласно 
федералните закони санк-
цията варира между 1100 и 
4300 USD на барел. По-голя-
мо наказание се налага, ако 
бъде доказана груба небреж-
ност от страна на операто-
ра. Ако се вземат числата 
от изследването, излиза, че 
британската компания ще 
трябва да плати между 4.5 и 
17.6 млрд. USD.

Освен екологичните по-
следици аварията доведе 
и до смъртта на 11 работ-
ници, унищожаването на 
платформата Deepwater 
Horizon, рекордна загуба 
за BP за второто тримесе-
чие на годината и оставката 
на главния изпълнителен 
директор на компанията 
Тони Хейуърд.

Разливът на BP е обявен 
за най-лошия в света

Италианският 
премиер ще поиска 
предсрочни избори, 
ако парламентарният 
вот е негативен

Министър-председателят 
на Италия Силвия Берлу-
скони ще поиска предсроч-
ни избори, ако се окаже, 
че драматичната раздяла с 
дългогодишния му съюзник 
Джанфранко Фини подко-
пава стабилността на пра-
вителството. Това е заявил 
74-годишният премиер на 
частна вечеря в понедел-
ник, цитиран от италиан-
ската преса. Миналата сед-
мица той сне доверието си 
от председателя на долната 
камара на парламента.

Ключова  
позиция
Първият тест за прави-
телството е днес, когато 
парламентът ще гласува 
вот на недоверие срещу 
заместник-министъра на 
правосъдието Джакомо 
Калиендо. Позицията на 
Фини може да се окаже не 
само индикатор за баланса 

на силите в страната, но 
и решаващ фактор за бъ-
дещето на кабинета. След 
като Джанфранко Фини и 
съюзниците му се отделиха 
от управляващата консер-
вативна партия Народ на 
свободата, правителство-
то остана с 33 депутати 
по-малко и реално загуби 
мнозинство в долната кама-
ра, а с 10 места по-малко в 
Сената решенията му вече 
зависят само от два гласа 
мнозинство.

вот на недоверие
Предложението за вот на 
недоверие срещу Калиендо 
беше направено от опози-
цията заради започналото 
срещу него разследване 
по подозрения в корупция. 
Смята се, че той е част от 
тайна организация, която 
е уреждала назначения на 
политици и магистрати. Са-
мият Калиендо отхвърли 
обвиненията и отказа да по-
даде оставка, а Берлускони 
твърдо застана зад него.

на сунити, шиити и кюрди 
не могат да сформират коа-
лиция помежду си. 

Реформа
Докато Вашингтон непре-
къснато намалява военното 
си присъствие в Ирак, все 
повече американски военни 
заминават за Афганистан. 
Обама нареди континген-

тът да бъде увеличен с 30 
хил. души. Според Оба-
ма предизвикателствата в 
Афганистан са по-големи, 
отколкото в Ирак. “Знаем 
какви са целите ни и правим 
всичко, за да ги постигнем”, 
коментира решението си 
Обама. Според него прогре-
сът вече е налице.  Въпреки 
увеличаването на военното 

присъствие на САЩ в Аф-
ганистан в момента броят 
на войниците и там, и в 
Ирак е по-малък, отколкото 
при поемането на властта от 
страна на Обама. 

Франция също обяви, че 
не планира да се изтегля 
от Афганистан, въпреки че 
издръжката на военните й 
там струва около 500 млн. 

EUR годишно. Военният 
министър на страната Ерв 
Морен обяви, че ведомство-
то му ще икономиса 3 млрд. 
EUR от бюджета си до 2013 
г., но съкращаването на сред-
ства няма да е за сметка на 
контингента в Афганистан. 
Френският контингент в 
страната е около 35 хил. 
души.

Плановете на американския президент Барак обама за изтегляне от ирак предизвикаха притеснения за си-
гурността в близкоизточната държава
▶

Силвио Берлускони смята да поиска предсрочни 
избори при първия сигнал, че правителството е нес-
табилно

▶

сниМки reuters
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 7360 7415
Калай LME USD/т 19775 19875
Олово LME USD/т 2175,5 2228
Цинк LME USD/т 2059,5 2098,5
Алуминий LME USD/т 2200 2212
Никел LME USD/т 21505 21725
Алуминиева сплав LME USD/т 2225 2190

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1184,9 1185,3
Сребро LME USD/тр.у. 18,4 18,44
Платина LME USD/тр.у. 1589 1592
Паладий LME USD/тр.у. 509,65 512,65
Родий LME USD/тр.у. 2200 2250

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Август	 Септември
Суров петрол NYMEX USD/б 82,11 82,52
Брент ICE USD/б 81,87 81,96
Газьол ICE USD/т 694,25 699,75
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,76 4,78
Бензин 95 NYMEX USD/т 727 -
Нафта NYMEX USD/т 665 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Септември
Пшеница Soft Red CBT USD/т 253,72
Царевица Yellow CBT USD/т 157,97
Ечемик Feed ASX USD/т 273,70
Памук No.2 NYBOT USD/т 1745,15
Какао  NYBOT USD/т 3090,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3768,74
Соя No.2 ICE USD/т 368,26
Захар White NYSE LIFFE USD/т 542,50

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.08.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 4.08.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39
Бразилски реал BRL 10 8,9
Канадски долар CAD 1 1,54
Швейцарски франк CHF 1 1,44
Китайски ренминби юан CNY 10 2,34
Чешка крона CZK 100 7,6
Датска крона DKK 10 2,63
Естонска крона EEK 10 1,25
Британска лира GBP 1 2,38
Хонконгски долар HKD 10 2,05
Хърватска куна HRK 10 2,72
Унгарски форинт HUF 1000 6,98
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76
Исландска крона ISK 100 3,45
Японска йена JPY 1000 6,74
Южнокорейски вон KRW 100 1,77
Литовски литаc LTL 1000 1,34
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76
Малайзийски рингит MYR 10 1,27
Норвежка крона NOK 10 4,93
Новозеландски долар NZD 10 2,47
Филипинско песо PHP 10 1,13
Полска злота PLN 100 3,46
Нова румънска лея RON 10 4,81
Руска рубла RUB 10 4,63
Шведска крона SEK 100 5,14
Сингапурски долар SGD 10 2,06
Словашка крона SKK 10 1,15
Тайландски бат THB 100 4,92
Нова турска лира TRY 10 1,02
Щатски долар USD 1 1,59
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,11

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.8148 4.8389  5.0074 4.8148 4.7185   -6.50% 14.97% -9.62% -25.05% 21.01.2008
фонд в акции 6.6934 6.7269  6.9611 6.6934 6.5595   -5.51% 14.32% -6.84% -14.68% 23.01.2008
високодоходен 10.1312 10.2832  10.5364 0.0000 0.0000   0.71% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2126    2.2126    -11.22% 27.61% -5.75% -58.20% 12.11.2007
балансиран 2.6429    2.6429    -11.15% 24.29% -7.85% -51.46% 12.11.2007

паричен пазар 11.1883  11.1827  11.1659 11.1771 11.1771 11.1827 4.10% 0.12% 7.00% 6.34% 06.10.2008
балансиран 10.7332  10.6798  10.5730 10.6264  0.0000 -0.28% 4.70% 6.39% 3.73% 06.10.2008
фонд в акции 9.8336  9.7847  9.6379 9.6869  0.0000 -4.82% 8.81% 3.18% -1.20% 06.10.2008
             
балансиран 13.4693    13.3359    -0.64% 6.45% 3.57% 6.40% 14.12.2005
фонд в акции 7.7399    7.6633    -8.51% 13.38% -6.03% -5.28% 01.03.2006
фонд в акции 4.9551    4.9060    -16.18% 12.00% -13.91% -15.92% 21.06.2006
фонд в акции 7.7372    7.5118    -5.16% 12.72% 1.85% -10.84% 05.02.2008
фонд в акции 11.0078    10.6872    4.14% 11.98% 9.75% 2.70% 05.02.2008
паричен пазар 11.9175    11.9175    5.05% 0.21% 8.89% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 80.3778    80.0965  80.3778  -3.08% 2.11% 2.56% -5.30% 20.11.2006
фонд в акции 46.2127    45.9816  46.2127  -10.95% 2.99% -8.51% -14.53% 20.11.2006
фонд в акции 62.8423    62.5281  62.8423  -8.85% 4.18% -3.12% -13.11% 03.10.2007
             
фонд в акции 98.4906    97.0242    -4.78% 3.08% -2.77% -0.65% 04.01.2007
балансиран 79.8642    78.6752    -4.29% 1.97% -4.67% -7.44% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.30051    1.29791    4.04% 0.83% 6.48% 5.76% 01.12.2005
балансиран 1.05347    1.04717    -2.39% 6.00% 2.97% 1.06% 01.12.2005
фонд в акции 0.71761    0.70695    -8.20% 13.57% 3.41% -7.42% 01.03.2006
фонд в акции 0.72945    0.72509    -0.62% 1.91% 2.15% -12.37% 07.03.2008
ниско рисков 1.04602    1.04289    1.97% 0.39% 3.65% 3.52% 07.05.2009

балансиран 100.2468    99.2494    -2.91% 9.36% 4.16% -0.05% 07.12.2005
балансиран 106.5000    105.4402    -3.43% 8.24% 1.35% 1.32% 06.03.2006
фонд в акции 85.1249    83.8575    -6.03% 13.60% 3.01% -1.81% 20.06.2005
паричен пазар 120.9372    120.9372    5.27% 0.55% 7.02% 7.13% 31.10.2007
ниско рисков 93.1584    92.7861    3.19% 2.60% -3.76% -2.84% 01.02.2008
ниско рисков 105.7149  105.6093  105.2925  105.6093  3.12% 1.39% 5.37% 5.12% 01.07.2009

балансиран 4.4348     4.4082     -9.82% 10.12% 1.20%*** 4.18% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8613  0.8571   0.8549   0.8507     -19.06% 16.90% -10.23%*** -12.70% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.3126     17.1918     -7.57% 8.33% -5.91% 9.87% 28.09.2004
фонд в акции 10.7898    10.6398     -11.59% 12.47% -8.88% 1.53% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1929     1.1753     -7.93% 14.19% 6.55% 1.82% 10.05.2004
фонд в акции 0.7658     0.7545    9.76% 21.92% 31.65% -7.09% 04.10.2006
фонд в акции 0.9450     0.9310    7.77% 21.06% -16.68% -2.62% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.6449  129.4511  129.1927    2.57% 3.30% 4.88% 6.21% 04.05.2006
балансиран 14.0649  14.0649  13.9256    -6.54% 8.30% -3.88% 1.76% 17.12.2004
фонд в акции 0.7314  0.7243  0.7171    -2.38% 15.58% 5.08% -7.52% 04.05.2006
             
балансиран 788.6189    782.7190    1.12% 6.34% 10.96% -9.54% 09.05.2008
фонд в акции 706.6236    701.3371    -0.33% 7.99% 12.70% -13.20% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.2153    11.2153    3.18% 1.81% 6.55% 2.58% 30.01.2006
балансиран 115.5603    115.5603    -3.72% 7.15% 3.61% 1.55% 30.01.2005
фонд в акции 6.3271    6.3271    -10.17% 16.14% 6.70% -9.65% 30.01.2006
фонд в акции 9.9486    9.9486    -1.20% 2.03% 0.85% -0.34% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.4601    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5023  0.4998  0.4973    -4.58% 8.52% -0.81% -22.64% 19.11.2007
балансиран 0.7386  0.7360  0.7334    -1.06% 3.89% 1.48% -10.73% 19.11.2007
ниско рисков 0.9906  0.9891  0.9876    2.71% 1.54% 5.92% -0.41% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2543  1.2524 1.2505     3.56% 0.38% 8.07% 5.27% 16.03.2006
консервативен 1.2777  1.2739  1.2701     4.25% 1.10% 9.03% 5.68% 16.03.2006
балансиран 0.8510  0.8476  0.8442     -2.12% 4.69% 0.28% -3.70% 16.03.2006
фонд в акции 0.6226  0.6195  0.6164     -7.73% 8.95% -4.13% -10.35% 16.03.2006
балансиран 0.7253  0.7224  0.7195     -4.97% 6.04% -4.49% -12.32% 11.02.2008
консервативен             19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000     N/A N/A N/A N/A 
 1.0248  1.0248  0.9736     N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1741     1.1741     2.48% 0.22% 4.13% 3.68% 15.11.2005
балансиран 1.0194    до 90 дни  над 90 дни  0.50% 3.90% 5.73% 0.19% 12.09.2005
     1.0042  1.0143      

балансиран 7.0908    7.0908    -13.68% 11.87% -0.89% -7.47% 01.03.2006
фонд в акции 6.2090    6.2090    -11.43% 14.29% 5.10% -10.21% 01.03.2006
фонд в акции 2.8843    2.8843    2.85% 15.64% 10.26% -31.15% 05.04.2007
консервативен 10.4359    10.4359    0.07% 1.76% 1.77% 2.63% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7617 0.7579 0.7560                           0.7504 0.7504                                0.7542  0.7354 3.42% 13.31% 3.88% -6.60% 22.05.2006
фонд в акции 0.4299 0.4277 0.7560                          0.4235 0.4235                                0.4256  0.4150 3.04% 17.85% 13.57% -23.18% 02.05.2007
фонд в акции 102.5156  101.2562  100.5005    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 320.1792    319.6989    2.60% 0.23% 4.75% 7.20% 17.11.2003
ниско рисков 13.1953    13.1293    1.73% 3.02% 6.83% 6.21% 27.12.2005
балансиран 11.9515    11.8320    -0.66% 6.18% 5.43% 3.95% 27.12.2005
фонд в акции 8.3051    8.2220    -3.68% 12.46% 5.91% -3.76% 07.09.2005
балансиран 20.6477    20.6477    1.81% 3.70% 5.08% 1.14% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4543    6.4220    -4.63% 6.61% -2.95% -12.89% 01.06.2007
балансиран 7.8342    7.7950    -3.79% 6.09% -1.75% -7.41% 01.06.2007
консервативен 11.5035    11.4748    5.79% 3.02% 10.07% 4.84% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1676    1.1442    -4.56% 6.28% -0.82% 4.08% 18.09.2006
балансиран 1.0243    1.0141    -2.76% 3.80% 0.01% 1.13% 10.06.2008

За	дата	3.08.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1093,79 1126,6

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	3.08.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0194	лв. 1.0042	лв. 1.0143	лв. 0,50% 5,73%

Сентинел	-	Рапид 1,1741	лв. 1,1741	лв. 2,48% 4,13%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	2	август	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

2.08.2010	г.

157,33 156,56 155,79 155,41 153,49 153,49   
11,90 11,84 11,78 11,76 11,61 11,61   
84,52 84,11 83,70 83,29 82,06 82,06   
99,53 99,05 98,56 98,08 96,63 96,63   
759,94 756,26 752,57 748,88 737,81 737,81   
165,98 165,19 164,40 163,61 158,08 158,08   
79,67 79,29 78,91 78,53 76,61 76,61   
152,78 152,04 151,31 150,57 146,90 146,90   
306,04 304,59 303,13 301,67 291,47 291,47   
189,64 188,74 187,83 186,93 180,61 180,61   
230,70 229,60 228,50 227,40 219,71 219,71   
82,16 81,77 81,38 80,99 78,25 78,25   
233,61 232,50 231,39 230,28 222,49 222,49   

до	15.00	ч.	на	2.08.2010	г.

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,34801 -0,01513
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,43758 -0,12447
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,44416 -0,01847
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,42636 -0,00543
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,18416 -0,02435
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,91385 -0,01091
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62524 0,00021
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,35699 -0,01084
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,90577 -0,02118
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,70396 0,00131
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,94024 -0,00395
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,65524 -0,01821
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,20444 -0,03069
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,72305 -0,00365
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,26269 -0,01330
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,76091 0,00039
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,17501 -0,01444
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,68216 -0,05007
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,48155 -0,00694
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,08476 -0,01156
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,27862 -0,02437
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,89398 -0,00908
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,61172 0,00413
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,96605 0,00585
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,08845 -0,00178
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,09503 -0,00971
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,59881 -0,04521
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,89692 -0,08180
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,47934 -0,01674
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,03068 -0,02763
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1748,89000 -14,44000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 4.08.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	3/08/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,138653 € 1,161426 € 1,132960
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,879220 € 0,896804 € 0,874824

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,830155 € 0,846758 € 0,826004

Цените са валидни за поръчки, подадени на 29/07/2010 г. Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	4/08/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,135091  лв. 1,135091  лв. 1,135091  лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 4/08/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

N/A 13.3734  12.1726   8.4587 
321.2998 N/A 12.1308 8.4297 
322.9007 13.2613 N/A 8.3882 
322.9007 13.2613 12.0710 N/A 
 

В изпълнение на изискванията на чл. 22, ал. 2 от Наредба 9 на 
Комисията за финансов надзор от 19.11.2003 г., ПОК “ДОВЕРИЕ” 
публикува стойността на един дял валидна за последния работен 
ден на месец юли 2010 г., както следва:

УПФ               1.25340

ППФ               1.23239
 ДПФ               1.22599

Повече информация на: тел. 0 900 32 100 
(0.18 лв./мин. без ДДС за цялата страна), 

интернет адрес www.poc-doverie.bg и офисите на Компанията 
в цялата страна.
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Цената на 
петрола 
отбеляза 

повишение и по 
време на вче-
рашната сесия в 
Ню Йорк дос-
тигна 81.7 USD/б. 
Поевтиняването 
на долара послу-
жи като трамплин 
за нефта

По време 
на бор-
совата 

сесия във втор-
ник измерителят 
добави 124 пункта 
към стойността 
си. Добрите ико-
номически данни 
от САЩ дадоха 
тласък на измери-
теля

индекс на деня

1.29
▶ процента се повиши япон-
ският индекс Nikkei 225 и дос-
тигна 9694.01 пункта

Стока на деня

3.51
▶ процента спечели ечеми-
кът на борсата в Сидни и 
достигна 249.5 AUD/т

Китай либерализира търговията със злато
След либерализирането 
на валутния си курс 
Китай реши да освободи 
и търговията със злато на 
Шанхайската борса. Спо-
ред изявление на Китай-
ската народна банка пра-
вителството ще позволи 
на повече чуждестранни 
брокери да търгуват на 
китайския пазар. Бан-
ките в страната ще имат 
възможност да търгуват 
със злато в чужбина, като 
целта на всичко това е да 
се стимулира търговията 
с ценния метал,  дено-
миниран в юани. Това 
е поредна стъпка към 
превръщането на юана 
в конвертируема валута, 
коментират анализато-
ри. На този етап право 
да търгуват имат само 
пет чужди банки, като 
сред тях са китайското 
подразделение на HSBC 
Holdings Plc. и Standard 
Chartered Plc.

В момента цената на 
метала, който се търгува 
на борсата в Шанхай, се 
движи близо до рекордни-
те си стойности, а неста-
билността на азиатските 
фондови пазари засили 
търсенето му, превръщай-
ки го в спасителен пояс за 
инвеститорите по време 
на разразилата се криза в 
Европа. 

В момента Китай е най-
големият производител на 
злато в света, но не успява 
да задоволи голямото 
вътрешно търсене. Според 
Елисон Чу, управляващ 
звеното за търговия с бла-
городни метали към хон-
конгската банка Standard 
Bank Asia Ltd., именно 
това е една от причините 
да се въведе промяната. 
Той смята, че позволение-
то повече чужди брокери 
да влязат на китайския 
пазар, както и китайски 
банки да извършват внос 
и износ, ще постигне така 
желания баланс, който в 
момента липсва.

За първите шест месеца 
на годината търсенето 
на злато на Шанхайската 
борса отчете рязък скок 
заради предприетите от 
правителството мерки за 
„охлаждане” на жилищ-

ния пазар в страната. Из-
търгуваното там злато се е 
увеличило с 59% спрямо 
същия период на 2009 г., 
а общото количество над-
хвърля 3174 т (102.1 млн. 
тр.у.). През 2009 г.  про-

изведеното в Китай злато 
е било 313 т, а износът от 
началото на 2010 г. досега 
е стигнал едва 5%.
На борсата в Ню Йорк 
фючърсите на метала 
с незабавна доставка 

се търгуваха при нива 
1186.25 USD/тр.у., което е 
повишение от 0.29%. Ръст 
се наблюдава и при цената 
на среброто, която стигна 
18.425, или повишение от 
0.33%.

На борсата 
в Ню Йорк 

фючърсите на 
метала с незабавна 
доставка се 
търгуваха при нива 
1186.25 USD/тр.у.

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

За месец цената на 
пшеницата скочи с 52% 
Цената на пшеница-
та продължава да се 
повишава и това доведе 
до скок от 52%. Такова 
месечно изменение не е 
имало в последните 40 
години. Само в понедел-
ник на европейския пазар 
пшеницата поскъпна с 8% 
до 211 EUR/т, което е най-
високото ниво за послед-
ните две години.

Причината за поскъпва-
нето продължава да бъде 
тежката суша в Русия, 
а това от своя страна 
заплашва с повишаване 
на цените при всички 
отрасли, зависещи от 
суровината, съобщава 
Financial Times. Украйна и 
Казахстан, други две стра-
ни в Топ 10 на износите-
лите, също са засегнати 
от сушата, а това връща 
спомена за хранителните 
проблеми от 2007-2008 г. 
Слабата реколта също мо-
же да доведе до налагане 

На борсата 
в Чикаго 

фючърсите за 
септември се 
котираха за 257 
USD/т, което е 
дневен ръст от 
0.52%

на забрани за износ, за да 
може да бъдат покрити въ-
трешните нужди на пазара 
в трите страни.

Проблеми с производ-
ството на пшеница има и 
в Канада, където обаче ос-
новните трудности идват 
заради проливни валежи 
и наводнения. Те може да 
причинят спад на рекол-
тата с около 35% спрямо 
миналата година, преду-
преждават браншовите 
организации в страната.

Фураж-
ният 
ечемик 

поскъпна с 30% 
за една седмица, 
отбелязвайки седма 
поредна печеливша 
сесия. На послед-
ната сесия добави 8 
USD към стойност-
та си заради лошите 
прогнози за добива
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▶ Търсенето на метала в Китай отчете бум през първите шест месеца на годината

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Петрол
USD/б

��

��

��

��

���

�.��.����.��.���.��.��

��.��
+�.��%



  14    Тенденции 
pari.bg  Сряда 4 август 2010

Моделът на General 
Motors е най-предпо-
читаната кола сред 
криминалния контин-
гент в САЩ

Да си пръв невинаги е повод 
за гордост. Има класации, 
от които компаниите пред-
почитат да странят. Такъв е 
случаят с подреждането на 
най-често крадените коли 
на територията на САЩ, 
извършвано от Института 
за проучване на загубите 
по пътищата (Highway Loss 
Data Institute), филиал на 
Застрахователния институт 
за безопасност по пътища-
та (Insurance Institute for 
Highway Safety). В послед-
ния годишен доклад на ор-
ганизацията на първо място 
отново се наредиха моделите 
от 2007 до 2009 г. на универ-
салния спортен автомобил 
(SUV) на General Motors 
Co. Cadillac Escalade. Колата 
е най-предпочитаният от 
криминалния контингент 
автомобил вече 10 години 
поред, отчита институтът. 
Подгласници на безспорния 

„победител” са пикапът Ford 
F-250 crew 4WD (модели 
2008-2009 г.), луксозната 
кола на японския произво-
дител Nissan Infiniti G37 
(2008-2009 г.) и исполинът 
на Daimler Chrysler Dodge 
Charger с двигател HEMI. 

Методология
Резултатите се базират на 
показател за общата загуба, 
който включва броя подаде-
ни застрахователни искове 
в случай на кражба, както и 
на самите суми, изплатени 
по застраховките. Често-
тата на подадените искове 
по производител и модел 
се калкулира като процент 
на всеки 1000 застраховани 
автомобила. По този начин 
се идентифицират колите, 
които са най-вероятните 
жертви на пътни кражби. В 
настоящото проучване сред 
моделите от последните 3 
години (2007-2009) на все-
ки 1000 застраховани коли 
Cadillac Escalade 10.8 са би-
ли докладвани като открад-
нати. Средната изплатена 
застраховка при спортния 
автомобил, който се търгу-

И крадците обичат Cadillac Escalade

ва в ценовия диапазон 60 
хил. - 190 хил. USD, пък 
възлиза на 11 934 USD. Така 
общата загуба при кражба 
е 128 USD. За сравнение 
при колата на Ford показа-
телят е 91 USD, при Infiniti 
G37 - 71 USD, при Dodge 

Charger HEMI - 69 USD, 
при Chevrolet Corvette Z06 -  
68 USD и при Hummer H2 
4WD - 62 USD. В „дъното” 
на класацията са луксозният 
модел Volvo S80 на вече ки-
тайската Volvo Cars (1 USD), 
SUV-ът на General Motors 

Saturn VUE 4WD, познат 
още като Chevrolet Captiva 
(1 USD) и средноголямо-
то спортно издание Nissan 
Murano от 2009 г. (1 USD). 

Тенденции
Когато се казва, че всеки 

Cadillac Escalade вече 10 години е най-предпочитаният от криминалния контин-
гент автомобил Снимка bloomberg 

▶

Корпоративни съобщения и обяви на държавни институции

Стойности на дяловете на фондовете за допълнително 

пенсионно осигуряване, управлявани от ПенСиОннО 

ОСиГУРиТеЛнА КОМПАниЯ “дСК РОдинА” Ад, валид-

ни за 30 юли  2010 г.

Професионален Пенсионен Фонд: 1.19715 за един дял

Универсален Пенсионен Фонд: 1.24963 за един дял

доброволен Пенсионен Фонд:  1.22056 за един дял

дПФ по професионални схеми:       1.06870 за един дял

 Пенсионно осигурително дружество 
- Бъдеще Ад обявява стойност на един 
дял  за последния ден на месец Юли 2010 г. 
както следва:

 ППФ - 1.18281
 УПФ - 1.22469
 дПФ - 0.86965

На основание чл.22, ал.2 на Наредба № 9/19.11.2004 г., Съветът 
на директорите на  “Ай Ен Джи Пенсионноосигурително 
дружество” ЕАД обявява стойностите за дяловете на пенси-
онните фондове, управлявани от дружеството, валидни за дата 
30.07.2010 г., както следва: 

“Ай Ен Джи Универсален пенсионен фонд” 1.25967
“Ай Ен Джи Професионален пенсионен фонд” 1.25965
“Ай Ен Джи Доброволен пенсионен фонд” 1.23961

ПОАД „ЦКБ-СИЛА”, в изпълнение на чл. 22 ал.2 от 
Наредба 9 на КФН, обявява стойностите на един дял, 
валидни за последния работен ден на месец Юли 2010г. 
на пенсионните фондове, управлявани от Дружеството, 
както следва:

ДПФ- 1.18770
УПФ- 1.35360
ППФ- 1.32057

София, ул. Стефан Караджа 2, тел. 02/981 17 74, 
клиентски център 0900 32 333 (0.22 лв./мин.-с ДДС)

www.ccb-sila.eu, e-mail:office@ccb-sila.com

На основание чл. 22, ал.2 от Наредба № 9/19.11.2003 на КФН,  
“ПЕНСИОННООСИГУРИТЕЛЕН ИНСТИТУТ” АД обявява стойностите 
на един дял, валидни за последния работен ден на месец ЮЛИ на 2010 г.,  
на пенсинонните фондове, управлявани от Дружеството, както 
следва:

за ППФ “Пенсионноосигурителен институт” - 1.08090 лв.
за УПФ “Пенсионноосигурителен институт” - 1.11337 лв.
за ДПФ “Пенсионноосигурителен институт” - 1.07111 лв.

София, бул. Цар Борис ІІІ № 41, тел. 80 55 308, факс 80 55 308
е-mail: head@pensionins.com; web site: pensionins.com

Стойности на дяловете на фондовете за допъл-

нително пенсионно осигуряване, управлявани от 
ПОд „ТОПЛинА” Ад 30.07.2010 г.

Фонд Стойност 
на 1 дял

Универсален пенсионен фонд „Топлина” 1.06934 лв

Професионален пенсионен фонд „Топлина” 1.05955 лв

Доброволен пенсионен фонд „Топлина” 0.97576 лв

На основание чл.22, ал. 2 от “Наредба № 9/19.11.2003 г. за 
начина и реда за оценка на активите и пасивите на фондовете 
за ДПО и на ПОД, на стойността на нетните активи на фонда, 
за изчисляване и обявяване на стойността на един дял и за 
изискванията към воденето на индивидуалните партиди”, 
Ръководството на Пенсионноосигурително дружество 
“АЛИАНЦ БЪЛГАРИЯ” АД  съобщава, че стойността на 
1 дял, валидна за 30.07.2010 г. е както следва:

за ДПФ “Алианц България” -    1.14863 лв.
за ЗППФ “Алианц България” – 1.12515 лв.
за ЗУПФ “Алианц България” – 1.15535 лв.

на основание чл. 22, ал. 2  от наредба № 9 
/19.11.2003 г. ПенСиОннООСиГУРиТеЛнА КОМ-
ПАниЯ “Съгласие” Ад уведомява осигурените 
лица, че стойността на един дял в управля-
ваните от компанията пенсионни фондове, 
валидна за 30.07.2010 г., е както следва:

За дПФ “Съгласие” – 1.19344 лв.
За ППФ “Съгласие” – 1.24970 лв.
За УПФ “Съгласие” – 1.27926 лв.

робува на модата, това не 
подминава и криминалния 
бранш. Ясната тенденция 
при автокражбите е пред-
почитание към мощните 
луксозни SUV - средните 
загуби в групата са 82 
USD. Втора е групата на 
пикапите със средни за-
губи 57 USD, а най-прене-
брегвани са миниколите с 
две врати (4 USD). Анти-
екологичните настроения 
на крадците се обясняват 
с високите технологии и 
многото екстри, които се 
влагат в големите коли, 
поясняват от института. 
Друго обяснение може да 
се крие и в размера на 
самите застраховки. Сред-
ната сума при Cadillac 
Escalade е 11 934 USD, а 
при 25% от всички открад-
нати бройки достига над 
40 хил. USD. По същия 
начин само средната при 
Chevrolet Corvette Z06 е 
41 229 USD. Това е в пъти 
по-малко от сумите, които 
собствениците получават 
при кражба на Volvo S80 
или Toyota Tacoma double 
4WD (619 USD).

СъОБщЕНИЕ
Съветът на директорите на УД “Капман Асет Мениджмънт” АД, 

на основание чл.191, ал.4 от ЗППЦК, уведомява всички заинтересовани 
лица, че е представил в “Комисия за Финансов Надзор” и на“Българска 
Фондова Борса-София” АД, финансовите отчети за второ тримесечие 
на 2010г. на управляваните от него взаимни фондове – инвестиционно 
дружество “Капман Капитал” , договорен фонд “Капман Макс” и 
договорен фонд „Капман Фикс”.

Отчетите са на разположение на желаещите да се запознаят с тях 
в седалището на управляващото дружество на адрес: гр.София, 1301, 
ул. Три Уши № 8. ет.6, всеки работен ден от 9.30 до 16.30 ч., както и 
на интернет страница - www.capman.bg.

За допълнителна информация  и заявки:
тел.02/4395 853, e-mail: reklama@pari.bg

Цена за публикация: 
0.66 лв./колон мм/ 
без ДДС

Срок за подаване на 
заявките: до 11 ч. в 
деня преди публикация

Търгове, конкурси, Корпоративни 
промени, Покани за обществени 

поръчки, Търгови предложения
Изменения по наредби, Процедури 
по приватизация, Уведомления и 

други обяви  от частната 
и държавната сфера

КОРПОРАТИвНИ 
СъОБщЕНИя И ОБявИ 

НА ДъРжАвНИ ИНСТИТУЦИИ

КОРПОРАТИвНИ 
СъОБщЕНИя И ОБявИ 

НА ДъРжАвНИ ИНСТИТУЦИИ



Банки и застраховане    15   
Сряда 4 август 2010  pari.bg

10
▶ процента ще бъде 
годишният ръст на ипо-
течните кредити за 2010 
г., смята Вучков. Според 
статистиката в края 
на юни увеличението им 
беше от 6.2% на годишна 
база до 8.6 млрд. лв.

Лихвите по кредитите 
достигнаха нивата от 2005 г.
В момента проблем номер 1 за банките са фирмите, които имат 
финансови проблеми

интервю Емил Вучков, директор „Продуктова и пазарна политика” в МКБ Юнионбанк

Господин вучков, лихве-
ната статистика на БнБ 
показва тенденция за на-
маляване на лихвите как-
то по депозитите, така 
и по кредитите. креди-
тополучателите обаче 
постоянно се оплакват 
от високи лихви. защо е 
това разминаване?

- Наслагва се обществено 
мнение, че банките в Бълга-
рия са виновни за всичко, и 
има опити да бъдат изкарани 
като основните виновници за 
кризата. Но ако се погледне 
реално на нещата, ще се ви-
ди, че лихвите в момента са 
достигнали нивата от 2005 
г., когато такива оплаквания 
нямаше. Разбира се, тогава 
икономиката се развиваше 
по-добре, но пък безработи-
цата беше на същото ниво, 
на каквото е и в момента. И 
въпреки трудностите сега 
банките успяват да държат 
лихвите на нива отпреди 
пет години. Ето защо не 
смятам, че проблем номер 1 
за икономиката е дали те са 
с един процент повече или 
по-малко. 

кой е основният про-
блем в момента?

- Затрудненията, които из-
питват фирмите, и свитото 
търсене. От гледна точка на 
банките проблем са фирми-
те, които имат проблеми, 
преструктурират дейността 
си, съкращават персонал, 
изпитват и трудности да по-
гасяват кредитите си. Про-
блемите в бизнеса водят 
и до финансови проблеми 
при физическите лица, ко-
ито също са наши клиенти. 
Рисковете в икономиката 
все още са високи, не са 
намалели, за да си позволим 
по-драстично да намалим 
лихвите.

а какви тенденции се 
очертават за лихвите в 
следващите месеци?

- Не очаквам до края на 
годината лихвите да паднат 
сериозно, по-скоро ще се 
задържат около настоящите 
си нива. Едва след като има 
ясни и по-сигурни сигнали 
за излизане от кризата, ко-
гато почти всички сектори 
на икономиката започнат да 
растат, ще има по-трайна  и 
видима тенденция за нама-
ляване на лихвите.

очаквате ли икономи-
ката да се съживи до края 
на годината?

- Не мисля. Това, което на-
блюдаваме, е, че експортно 
ориентираните сектори се 
развиват най-добре. Оста-
налите сектори все още се 
преструктурират, адаптират 
се към променената обста-
новка. За най-засегнатите 

▶

▶

▶

▶

сектори - строителство и ту-
ризъм, ще трябва да измине 
поне още една година, дока-
то останат само тези фирми, 
които успяват да работят 
качествено. Останалите ще 
отпаднат по един или друг 
начин от пазара.

от асоциация „активни 
потребители” лансира-
ха идеята българските 
банки да се присъединят 
към единен кодекс за пред-
договорна информация 
за ипотечните кредити. 
какво е вашето мнение за 
това? нужно ли е до та-
кава степен да се регули-
рат лихвите?

- За всеки кредит цена-
та е сбор от стойността на 
ресурса плюс надбавка за 
риск. В момента, в който се 
ограничи цената на кредита, 
цената на ресурса няма как 
да се промени, ето защо бан-
ките ще трябва да оперират 
с много по-малки рискови 
премии. Това на практика 
означава, че по-рисковите 
кредити, като тези за  малки 
и средни предприятия или 
потребителските, буквално 
ще спрат да се предлагат, а 
банките ще работят основ-
но с жилищни кредити и с 
финансиране на големи ком-
пании. Това в никакъв слу-
чай няма да е добре, защото 
малките фирми са гръбнакът 
на икономиката. 

Но ако идеята на етичния 
кодекс е прозрачност и ин-
формация за клиентите, с 
удоволствие ще се присъе-
диним, защото МКБ Юнион- 
банк винаги е била открита 
към клиентите си.

а промените в закона за 
потребителски кредит, 
които задължават банки-
те да съобщават за всяка 
промяна по лихвите, ще 
оскъпят ли заемите?

- Не мисля, че банките ще 
пренесат този разход към 
клиентите. Стойността на 
едно писмо е под 1 лв. - пер-
сонализиране, изпращане 
на адрес. Това няма да ос-
къпи кредитите с повече от 
0.20 базисни точки на един 
кредит. Освен това банките 
разполагат и с други канали, 
по които да информират за 
всякакви промени клиентите 
си - например през своите 
интернет страници, което на 
практика е безплатно.

кога ще се раздвижи 
кредитирането? според 
статистиката вече има 
леко движение напред.

- В момента най-много 
растат ипотечните креди-
ти и заемите за оборот-
ни нужди на фирми. Ако  
очакваме ръстът да дойде от 
инвестиционните кредити за 

▶

▶

▶

фирми и от потребителски 
за гражданите, това ще стане 
едва когато има сигнали, че 
кризата приключва, иконо-
миката се раздвижва, обо-
ротите на фирмите растат, 
а безработицата намалява. 
Сега има понижаване на без-
работицата, но то до голяма 
степен е сезонно. 

В момента не само предла-
гането, но дори в по-голяма 
степен търсенето на кредити 
е свито. Физическите лица 
се притесняват да не останат 
без работа, а фирмите не же-
лаят да инвестират, защото 
не знаят дали инвестицията 
ще доведе до ръст на про-
дажбите, затова избягват да 
взимат кредит.

Появиха се прогнози, 
че до края на годината 
инвестиционното креди-
тиране ще се раздвижи, 
според вас ще се случи ли 
това?

- Най-вероятно ще има ня-
какво раздвижване. До голя-
ма степен за това ще помогне 
държавата, като изплати за-
дълженията си към фирмите 
и ускори усвояването на па-
рите по европроекти... Това 
ще доведе до раздвижване, но 
няма как още тази година да  
очакваме то да е както преди 
2 години. 

Докога според вас ипо-
течното кредитиране 

▶

▶

ще остане водещо?
- В момента това са най-

сигурните кредити. Заради 
това и банки, които не бяха 
активни в този сегмент, сега 
са. Просрочията тук са най-
малко. Докато рискът при 
останалите видове кредити е 
голям, ипотечните ще бъдат 
най-предпочитани и най-
рекламирани от банките. 
Ако трябва да посоча период 
- още година. 

какъв ще е ръстът на 
ипотечните кредити в 
края на годината?

- Около 10% ще е годиш-
ният ръст за 2010 г.

според вас какви тен-
денции се очертават при 
депозитите?

- Лихвите вече претърпя-
ха сериозна корекция на-
долу през първите месеци 
на годината. Но до края на 
годината не очаквам те да 
намаляват повече. Тенден-
циите са да се предлагат 
различни гъвкави схеми. Се-
га борсовите индекси са на 
много ниски нива, очаква се 
те да не падат повече, а по-
скоро да нарастват. Това ще 
генерира приток на ресурс 
към взаимните фондове. И 
предполагам, че комбини-
рани продукти - депозити и 
инвестиционни продукти -  
ще бъдат интересни в след-
ващите месеци.

▶

▶

това ще намали ли ин-
тереса към традиционни-
те депозити?

- Не мисля, че ще има 
сериозен отлив. В момента 
около 70% от спестяванията 
на домакинствата са в депо-
зити, а преди кризата този 
процент беше около 60. Да, 
ще има отлив, но не повече 
от 2-3%. Хората, които са 
инвестирали във фондове, 
имат пресен спомен от за-
губите и ще им трябва време 
да решат отново да инвести-
рат в такива инструменти. 

Прави впечатление, 
че доста от банките 
пуснаха нови продукти, 
МкБ Юнионбанк също е 
активна в тази посока. 
от какви нови продукти 
и услуги имат нужда кли-
ентите сега?

- При депозитите са нуж-
ни продукти, които дават 
допълнителна гъвкавост 
за клиентите - да теглят  
процент от депозита, да си 
довнасят. А водещото при 
разплащателните сметки са 
иновациите, които пестят 
време на клиентите. 

как ще коментирате 
спадащите банкови пе-
чалби и до каква степен 
това е проблем за систе-
мата?

- Спадът на печалбите 
е факт по две причини. 

▶

▶

▶

От една страна, банките 
плащат по-висока цена 
по депозитите, отколкото 
преди 2 години, натрупа-
ха значителен ресурс от 
домакинствата, но при ни-
ското търсене на кредити 
остава ресурс, който не 
може да бъде пласиран. С 
други думи, банките пла-
щат пари за лихви, но ня-
мат приходи като лихви. 
Тази висока ликвидност 
води до намалена печалба. 
От друга страна, влияние 
оказват лошите кредити и 
провизиите, които банките 
заделят. Този процес обаче 
има и положителна страна 
- така банките се защитават 
срещу евентуални пробле-
ми в бъдеще. Банките в 
България са много добре 
капитализирани. Не мисля, 
че ще имат проблем заради 
по-малките печалби. 

До какви нива очаква-
те да стигнат лошите 
кредити?

- Най-песимистичният 
вариант е те да достигнат 
20%, а реалистичният - да се 
увеличат с още около 1.5%. 
Вече се забавя темпът на 
растеж, а и банките винаги 
подават ръка на клиенти в 
затруднение - преструкту-
рират се кредити, така че 
нещата няма да се влошат 
още много.

радослава Димитрова

▶

Най-песи-
мистични-

ят вариант е ло-
шите кредити да 
достигнат 20%, а 
реалистичният -  
да се увеличат с 
още около 1.5%

СниМКа БоБи тошЕВ
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Когато Петко Христов започвал курса си за оценител на 
диаманти, първият въпрос, който задал на преподавателя 
си, бил: “Гарантирате ли, че ще мога да познавам истин-
ските диаманти?” Получил следния отговор: “Не само 
това, ще трябва да можете да кажете колко скъп е този 
диамант.”

Петко Христов е един от малкото експерт-оценители 
на диаманти в България. За втора поредна година фирма 
Luxury съвместно с Diamonds Forever България органи-
зира подобни курсове. И издава дипломи, валидни в цял 
свят, от Израелския институт за изследване на диаманти. 
Посещават ги не само бижутери, но и хора, които по няка-
къв начин виждат в това занаят, бизнес или просто, както 
Петко, страст - страст да научат колкото може повече за 
този хипнотизиращ скъпоценен камък.

неподвластен на кризите
Съвсем естествено кризата е свила и този пазар - намалява 
търсенето на бижута. Само че за тези, които имат свобод-
ни пари, диамантът може би е най-подходящата инвести-
ционна стока. Защото не се е появила до момента криза, 
която да е свалила цената на диамантите. Никога не се е 
случвало да има ценови спадове и после възходи, както е 
при златото и другите благородни метали. Стойността на 
диамантите, макар и бавно, върви само нагоре, обратно-
пропорционално на изчерпването на залежите им.

Защо диамантът е толкова скъп
Има няколко причини за това. Достатъчно е да кажем, че 
диамантът е един от най-старите материали на Земята. 

Diamonds 
are forever*
Диамантите са единствената 
стока, която не се 
амортизира

*Диамантите са завинаги (англ.)

Тази полиморфна модификация на въглерода се е обра-
зувала преди повече от 3 млрд. години. В този смисъл е 
почти връстник на нашата планета, която, както знаем, 
съществува отпреди 4.5 млрд. години.

Диамантът е най-твърдият материал може би в цялата 
Вселена. Петстотин пъти по-твърд е от корунда, чиито 
разновидности са рубинът и сапфирът.

Но това, което го прави изключително ценен, са уникал-
ните му оптични свойства. Няма друг подобен материал, 
който да отразява 100% светлината и така красиво да я 
разлага на всички цветове от спектъра. Дължи го на пра-
вилната си кристална решетка.

всеки камък е уникален
Диамантът е борсова стока, но цените на борсата са само 
ориентировъчни. Всеки камък е уникален - има собствена 
стойност и качество. Цената зависи от много фактори - 
цвят, наличие на примеси, форма, шлифовка, полировка... 
Дори два камъка от едно парче всъщност са различни, 
защото са обработени поотделно. 

За да се оцени един диамант, е достатъчно едно тре-
нирано око, въоръжено с лупа, която увеличава 10 пъти, 
твърдят опитните оценители. Каратите (т.е. теглото) не са 
единственият показател за това колко скъп може да е един 
диамант. Всичко се върти около красотата на камъка, казва 
Петко Христов. 

Факт е, че има идеални и по-малко идеални диаманти. 
Колкото по-безцветен е камъкът, толкова по-ценен е. Жъл-
теникавите нюанси свалят цената. Но пък този дефект може 
да се окаже и ефект - при наситено жълто, розово, синьо, 
зелено, червено се получават т.нар. fancy диаманти, които 

са двойно по-скъпи заради своята рядкост. 
Цената зависи и от чистотата на камъка - съвършеният 

диамант е този без никакви примеси, които да пречат на 
пълното отразяване на светлината. Блясъкът в голямата 
си степен зависи и от начина на обработка. Съществуват 
идеални параметри за пропорциите между короната, тя-
лото под нея и основата на диаманта, които са гаранция 
за получаването на най-искрящия ефект. Тренираното 
око на оценителя трябва да може да усеща и най-малкото 
отклонение от тези пропорции.

Пазарът
Оценката на диамантите се прави по сложни диаграми, 
еталони, скали, които отчитат всички параметри за цвят, 
чистота, форма, пропорции, шлифовка. В момента диамант 
от 1 карат (равен на 0.2 грама, или с размер на нокътя на ку-
тре) от средно качество е малко над 6000 USD. Еднокаратов 
диамант от висше качество обаче достига 28 000 USD.

В България пазарът е ориентиран от малки и по-евтини 
камъни - за бижута - до средно големи (над 1 карат) с добро 
качество - с инвестиционна цел. В първия случай хората, 
решили да направят подобна сделка, се изненадват от дос-
тъпността на тези скъпоценни камъни, защото има цени за 
всеки джоб. Във втория случай съветите са да се ползват 
услугите на брокер, който познава пазара и може да даде 
информация кое качество е изгодна инвестиция. А веднъж 
направена тази инвестиция, няма начин да не е изгодна 
- диамантът е единствената стока, която не се амортизира. 
Той винаги е нов. И след 500 години ще изглежда така, 
както е излязъл от ръцете на ювелиря.

мила Кисьова
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